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N-aŢi văzut pe Dumnezeu?

Dumnezeu, îl auzi?... Pune-ți mâna în 
sân, fecioară, și ascultă cu urechea din 
palmă... Dumnezeu umblă...

E pasul lui, calcă lin. A călcat cu aripa, trece 
și pipăie ca fulgul.

L-ai întrebat? Întreabă-l: „Tu ești, Doamne?” 
Și-ți va răspunde: „Eu”.

Tu porți pe Dumnezeu în tine, mai ușur decât 
pruncul femeii. Ai să-l cunoști. Închide ochii și 
ascultă: trece gândul. Tot pasul lui e. Omul e 
poteca goală - pasul Domnului calcă și poteca 
zvâcnește. Potecile dau una într-alta, împânzind 
pământul. Dar Dumnezeu nu se arată pe toate 
potecile odată; el apucă pe una - și merge într-o 
singură parte, acoperit și descoperit câteodată de 
sălcii.

Oamenii toți, din înconjurul zării, aflând că 
Domnul se arată printre plopii de lângă Mare, au 
alergat într-acolo și s-au îmbulzit să-l zărească. 
Până să ajungă ei, Domnul trecuse și oamenii 
s-au întors întristați în cetăți și cătune.

- N-ați văzut pe Dumnezeu? întrebară ei.
- Cum era El? au răspuns oamenii localnici.
- Nici noi nu știm.
- Era ca un om?
- Să fi fost ca un om? Poate că era ca o văpaie 

sau ca o grădină care merge, sau ca un murmur 

cu lumină.
- Dumnezeul nostru e ca un om și ca un 

împărat în odăjdii.
- Nu pe acela îl căutăm, ziseră oamenii. 

Dumnezeul căutat de noi nu poartă sabie și nu e 
judecător; el e duh și urmă.

- Nu l-am văzut...
Nici nu putea să fie văzută o urmă...
Doamne, tu trebuie să fii mai fraged ca spicul 

de săcară și mai smerit ca vioreaua.
Și de-aceea poate că noi nu te putem desluși...

*
Am făcut o nedreptate, Doamne, cel care cer-

ci inimile și rărunchii și îi cunoști pre ei m-ai 
iertat; de mai ’nainte m-ai iertat. Nu este cum 
am crezut, s-a schimbat. Am putut să apuc pe 
un alunecuș strâmb și aș fi putut să mă duc așa, 
până la capăt, ca pe gheață, dar m-am oprit și am 
luat-o pe altă cale, mai adevărată. Dacă totuși 
îmi voi schimba o dată părerea, sau de mai multe 
ori, ceea ce mi se întâmplă foarte des și cel puțin 
de patru ori pe zi, să nu mă pedepsești. Omul nu 
este un stâlp țeapăn ca să-și repete zilnic atitu-
dinea din ajun, omul e o eroare orgolioasă care 
se corectează progresiv, o balanță în legănare, 
căutându-și cu acul polul mobil, fără să-l 
găsească precis. Adevărata îndreptare vine de la 

bunul grădinar. El își stropește garoafele care ies 
mai devreme.

Doamne!
Mi-am pus roți la tălpi și la umeri aripi.
Și-n aripi, și-n roți foc am pus.
Și zbor acum mai repede ca raza, mai sus ca 

șoimii și aproape de stele.
Un luceafăr a trecut prin aripa mea, și aripa 

mi-a luat foc, împușcată cu aur.
Am crezut că înmulțesc timpul și-l întind;
Că viața îmi va fi mai bogată –
Iar timpul în jurul meu s-a scurtat.
Dedesupt, în poalele lumii, trec, înjunghiați, 

boii liniștiți și carele lor miros a primăvară, ca 
niște biserici.

Sus, pe fân, doi copii îmbucă poamele culese 
pe răcoare.

Ei nu vor ști să-și facă aripi, ca să cadă mai 
de sus, nici roți de foc, ca să treacă mai iute.

*
Ascultă pasul Domnului din sân. De-acum 

poți rămâne singur, și nu ți se va urî. Dom-
nul e în tine o fărâmă, o mărgică, o mireasmă. 
Păstreaz-o în dreptul sufletului, necontenit.

Tudor ARGHEZI

anatul

la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI l la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI
Ioan HAŢEGAN

Bd. 16 Decembrie 1989 (fost 6 Martie, 
fost Hunyadi ut) desparte, pe toată 

lungimea lui, cartierele Iosefin şi Elisabetin. 
Tot ce-i pe dreapta aparţine Iosefinului, tot ce-i 
pe stânga, Elisabetinului. La nr. 8 de azi se află 
o clădire frumoasă, cu două etaje. Ea a fost 
construită în cursul anului 1903, după planurile 
arhitectului budapestan Emil Tory. Discuţiile 
privitoare la cumpărarea a două locuri de casă 
pe colţul străzilor Hunyadi şi Horvath B. (azi, 
Miron Costin) au durat doi ani. Iniţial era vor-
ba despre 546 stânjeni pătraţi, dar în 1901 se 
cumpără 607,3 stânjeni pătraţi, cu 24 de coroa-
ne stânjenul pătrat. Clădirea are frontul pe cele 
două străzi menţionate şi intrarea principală la 
încrucişarea lor. Doar că, pe vremuri, era un balcon 
frumos deasupra intrării, un brâu ce despărţea eta-
jul prim de următorul şi un fronton triunghiular pe 
acoperiş. La parter, pe bd. 16 Decembrie erau salete 

(umbrare), ferestrele aveau „esslinguri” (jaluzele). 
O clădire ce respiră soliditate şi linişte. Majoritatea 
spaţiului de la parter şi parţial etajul I erau destinate 
unui cazinou. Oficial se numea „Delvideki Kasino” 
(Cazinoul Sudului - al regiunii de sud a regatu-

lui); mai pe înţelesul oamenilor, era Cazinoul 
Bănăţean. Aici s-a introdus pentru prima dată 
în Timişoara moda five o'clock-ului. Adică, pe 
româneşte, moda ceaiului de la ora cinci. Erau 
la modă Anglia şi obiceiurile sale. Membrii ca-
zinoului erau atent selectaţi. Domni cu costum, 
cravată, papion; comercianţi, funcţionari din 
clasa superioară şi mijlocie. La terminarea sluj-
belor, ei erau obligaţi să vină la cazinou în ţinută 
și să-și bea ceaiul la ora cinci (17). Atmosfera 
se menţine şi după primul război mondial. Sala 
interioară, mare şi frumoasă (Mai ţineţi minte, 
timişoreni, sala Lira? - despre ea este vorba), ga-
ranta întâlniri cu epigrame, poezii, proză şi mese 
de joc. Între cele două războaie, bătrânii ştiu că 
aici funcţiona „White-house” (Casa Albă), o 
casă centrală de mode. După război vine rân-

dul Casei de Cultură a Municipiului, tolerată azi de 
vechii şi noii proprietari. Un teatru de vară, în curte, 
a fost transformat în cinematograf, azi, dispărut şi 
el. O istorie întreagă într-o singură casă.

Cazinoul din Iosefin

Absenţa ei
Damian URECHE - 

Abia absența ei mă face
Să simt: a fi sau a nu fi;
Femei frumoase ale lumii,
Voi n-o puteți înlocui!

Încerc de-acum a bea uitare,
Să zburd zidind zădărnicii:

Toate belșugurile lumii,
Voi n-o puteți înlocui!

Tăcea mereu. Ce-nțelepciune
Tăcerii i s-ar potrivi,
Biblioteci de adevăruri,
Voi n-o puteți înlocui.

 
S-a preschimbat în mari otrăvuri
Dulceața zorilor de zi
Voi, suferințe ucigașe,
Voi n-o puteți înlocui.

De-ar vrea mireasa-suferință,
Ce nuntă i-aș mai dărui!

Celebre veacuri de mirese,
Voi n-o puteți înlocui!

Dau lacrima din mine soare,
Să-ți faci din ea bijuterii,
Pentru acest sublim dezastru
Că n-o putem înlocui!

Bijuterie lirică



2. ianuarie

 oaia de 
Jimbolia

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Asociaţia MATH FOR ALL

Acum, când cerurile s-au deschis, când în 
ieslea sufletului ar trebui să sălășluiască 

bunătatea, grija pentru cei din jur, compasiunea, 
dar și bucuria de a fi sprijin și alinare pentru ceilalți 

și mai ales la inițiativa acestor copiii minunați, 
asociația MATH FOR ALL a inițiat campania 
„ÎMPREUNĂ PENTRU BUBU”. În data de 22 
decembrie, ora 17.00, în faţa Primăriei Oraşu-
lui Jimbolia, în locul special amenajat cu ocazia 
Nașterii Domnului, copiii din cadrul asociației l-au 
așteptat pe Moș Crăciun, prilej cu care au cântat 
cateva colinde, iar banii strânși din donații au ajuns 
la BUBU. Cei care au dorit să îi asculte și să le fie 
alături în sprijinirea acestui copilaș greu încercat și 
a familiei lui, pentru a mai destinde atmosfera s-au 
putut încălzi cu un pahar de vin fiert, un ceai, o ca-
fea sau un pahar de suc. A fost un bun moment de a 
arăta și celorlalți bunătatea și căldura sufletului de 
român, astfel că orice sumă de bani, indiferent cât 
de mică, alături de toate rugăciunile și gândurile 
bune și cu mila bunului Dumnezeu îi vor fi de folos 

micuțului BUBU și familiei lui. În acest sens copiii 
au confecționat un brad cu totul și cu totul special, 
la care au contribuit cu toți, pe care l-au scos la 
licitație publică.

Concert de Crăciun

Sâmbătă, 21 decembrie 2019, de la ora 
18.00, la Casa de Cultură a orașului 

Jimbolia a avut loc Concertul de Crăciun organi-
zat de Parohia Romano-Catolică Jimbolia. Eveni-

mentul s-a desfășurat la Biserica Romano-Catoli-
că „Sfântul Wendelin”, aflată în centrul orașului, 
la acest concert participând peste 20 de artiști 
de la Opera Naţională Română, cu un repertoriu 

național și internațional, cu cântece și colinde 
specifice sărbătorilor de iarnă.

Sărbătoarea de Ignat

Vineri, în data de 20 decembrie, de la ora 07.00, la Jimbolia, la cen-
trul Expo-Ripensis, aflat la ieșire din Jimbolia spre vamă,  a avut loc 

cea de a XIX-a ediție a Sărbătorii de Ignat, eveniment organizat de Primăria 
Orașului Jimbolia. La eveniment au participat echipe de măcelari din țară și 

străinătate ce s-au întrecut în prepararea de cârnați, caltaboși, şunci și alte 
mâncăruri tradiționale.

Sărbătoarea de Igant este un eveniment dedicat identificării, conservării și pro-
movării tradițiilor și obiceiurilor legate de prepararea bucatelor din carne de porc. 

Spiritul sărbătorilor de iarnă, la Jimbolia



3. ianuarie

 oaia Aeroportului Internaþional 
Timiºoara „Traian Vuia”

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată cu sprijinul Biroului de relaţii publice al aeroportului

Aeroportul Internaţional Timişoara, 
bilanţul anilor 2015 - 2019 şi planuri pentru 2020

Intervalul de timp 2015-2019 a însem-
nat pentru Aeroportul Internațional 

Timișoara, o perioadă semnificativă pentru 
introducerea de noi destinații, investiții con-
sistente în zona de operațiuni aeriene (1,9 mi-
lioane de euro) și lucrări continue pentru mo-
dernizarea infrastructurii existente.

Trafic aerian
În decursul ultimilor 5 ani, numărul total al 

pasagerilor a crescut cu 73%, de la 923.791 
de pasageri în 2015 la 1.595.000 de călători în 
2019. În același interval de timp, numărul de 
mișcări ale aeronavelor a înregistrat o creștere 
de 49%, respectiv de la 11.669 de mișcări, la 
17.400 mișcări.

Traficul de marfă a înregistrat o creștere de 
peste 90%, în decursul celor 5 ani, respectiv de 
la 2.600 tone transportate la 5.000 în 2019. 
La nivel național aeroportul Timișoara deține 
60% din traficul cargo de pe aeroporturile re-
gionale din România, exclus Otopeni.

Anul 2019 a început favorabil atât pentru 
aeroportul Timișoara, cât și pentru pasageri. În 
decursul anului au fost introduse curse spre 4 
noi destinații: Billund (Danemarca), Doncas-
ter/Sheffield (Marea Britanie), Nürnberg și 
Baden Baden (Germania). Compania aeriană 
Wizz Air a alocat o a treia aeronavă bazei de 
la Timișoara și a suplimentat numărul curselor 
regulate. De asemenea, compania Eurowings 
a introdus o destinație nouă către Stuttgart. 
Toate acestea s-au regăsit în creșterea număru-

lui de pasageri și a numărului de zboruri.
În privința curselor interne, ruta Timișoara-

București a devenit cea mai frecventată cursă 
internă din România, în anul 2019. Astfel, Ae-
roportul Internațional Timișoara s-a clasat pe 
primul loc în topul aeroporturilor regionale, re-
spectiv locul al doilea, în clasamentul național, 
după Aeroportul Otopeni în privința număru-
lui de pasageri și aeronave care au ales ca rută 
Otopeni.

Bilanţ economic
Conform rezultatelor financiare din peri-

oada 2015-2019, veniturile au crescut cu 64% 
respectiv de la 34.23 milioane de lei la 56 de 
milioane lei. Creștere spectaculoasă de 369% 
s-a înregistrat și la profitul brut, de la aproape 
800.000 de lei la 3.8 milioane de lei. Aceste 
date economice pozitive au la bază o bună ges-
tiune a activității comerciale și economice.

Realizări importante şi investiţii majore 
în perioada 2015-2019

Printre realizările importante în perioada 
2015-2019 se numără următoarele:
• În 2015, a fost pus în funcțiune un sistem 

performant de radio-navigație pentru a asi-
gura aterizarea în siguranță a aeronavelor, în 
condiții de vizibilitate redusă (categoria III 
A, cel mai performant din țară);

• S-a deschis un centru logistic, cel mai mare 
sediu operațional din România adminis-
trat de către DHL, în incinta Aeroportului 
Internațional Timișoara;

• S-a atras operarea la Timișoara a doi ope-
ratori aerieni Ryanair (septembrie 2016) și 
Eurowings (iunie 2019);

• A crescut numărul de rute disponibile cu 
plecare din Timișoara, de la 16 rute în 2015, 
la 24 în 2019;

• A.I.T. deține 60% din traficul cargo de pe 
aeroporturile regionale din România, exclus 
Otopeni;

• În 2017, după o laborioasă muncă de 
concepție timp de 2 ani, Aeroportul 
Internațional Timișoara a devenit primul 
aeroport din România certificat de către 
Agenția Europeană de Siguranță a Aviației 
(EASA);

• În iunie 2018, s-a extins și modernizat par-
carea auto din incinta aeroportului;

• În decembrie 2018, s-a semnat contractul de 
finanțare pentru NOUL TERMINAL SO-
SIRI CURSE EXTERNE PASAGERI, iar 
din februarie 2019 s-au demarat lucrările de 
investiții.
În ceea ce priveşte proiectele de investiții, 

anul 2019 a fost unul dinamic și plin de pro-
vocări, atât pentru proiectul construcției noului 
Terminal de Sosiri Curse Externe, cât și pen-
tru investițiile majore în zona de operațiuni 
aeriene.

Construirea noului Terminal de Sosiri Curse 
Externe a început în data de 04.02.2019. Ast-
fel, până în prezent, au fost finalizate mai mul-
te lucrări aferente următoarelor specialități: 
terasamente, structură de rezistență beton-in-
frastructură, suprastructură, izolații, structură 
de rezistență metal, rețea de canalizare interi-
oară și planșeu intermediar. În acest moment 
sunt în curs de execuție lucrările la structura 
de rezistență, învelitoarea acoperișului, arhi-
tectura, instalare grup electrogen și rețeaua de 
canalizare exterioară și cea de alimentarea cu 
hidranți.

În anul 2019, au fost realizate proiecte im-
portante și în zona de operațiuni aeriene. S-au 
investit aproximativ 1,9 milioane de euro  în 
lucrări la pistă, sistemul de balizaj, sistemul 
de alimentare cu energie electrică, dar și alte 
investiții pentru extinderea zonei cargo și a 
parcării auto. 

„Intervalul de timp 2015-2019  a fost unul 
foarte bun din toate punctele de vedere. Au 
fost lansate noi rute, s-au înregistrat creșteri 
importante ale traficului aerian, creștere eco-
nomică consistentă și s-au demarat ample lu-
crări de modernizare și dezvoltarea. Suntem 
optimiști și ne propunem ca anul viitor să fie 
unul și mai productiv, având în plan proiecte 
ambițioase de dezvoltare, cum ar fi proiectul 
tehnic și demararea lucrărilor  la aerogară – 
terminalul de curse plecări externe”, a spus 
directorul aeroportului, Daniel Idolu.



4. ianuarie

 oaia 
de Fãget

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Privind imaginile din această pagină, ca o trecere în revistă a anului ce a trecut, am convingerea fermă că 

pentru domnul profesor Marcel Avram, edilul orașului Făget, munca nu este un accesoriu, periferic ființei 

umane, ci, ea este indispensabilă identităţii acesteia. Dealtfel, este în esența unei ființe care simte, gândește, voiește și 

acționează ca ea să lucreze în vederea binelui celorlalți. Cu fiecare revenire în orașul cu castani, mi se confirmă vorbele 

domnului primar Marcel Avram: „Vom continua tot timpul să înfrumusețăm orașul nostru prin ample lucrări edilitare”. 

Și memoria orașului de azi este legată de faptele sale.

„Vom continua tot timpul să înfrumuseţăm oraşul nostru prin ample lucrări edilitare”
Marcel AVRAM  - Primarul oraşului Făget



5. ianuarie

 oaia 
de Lipova

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Mircea JICHICI - Primar al orașului Lipova

Tradiția prieteniei 
germano-române 

dintre orașele Lipova și Sa-
arland, continuă an de an, 
prin vizita delegației germa-
ne la Lipova,  în perioada 
sărbătorilor de iarnă. Re-
prezentanţii delegaţiei din 
Saarland - Germania, au 
sosit și în acest an la Lipo-

va pregătiţi cu o mulţime de cadouri şi pachete cu 
dulciuri pentru copiii de toate vârstele din Lipova, 
dar şi de pe toată Valea Mureşului.

Primirea oficială a delegaţiei germane, în frun-
tea căreia a fost ca de fiecare dată bunul şi vechiul 
prieten al oraşului Lipova, Willi Gehring, a fost 
asigurată şi pregătită de domnul Mircea Jichici, 
primarul Oraşului Lipova, care a fost alături de 
delegaţia germană din prima zi de când au sosit 
şi până la plecare. După plecarea delegației, când 
încă sunetele colindelor româneşti reverberau în 
auz, m-am adresat domnului primar, din dorința de 
a afla mai multe informații despre acest moment.

Bucuroși de oaspeți, domnule primar?
4Mereu bucuros, oaspeţii aceștia sunt bine 

așteptaţi în fiecare an, la Lipova, în prag de săr-
bătoare. Sunt vechi prieteni ai orașului, oameni 
care vin, necontenit, an de an și de fiecare dată, 
ei vin cu un scop măreţ – acela de a aduce o bu-
curie și un zâmbet în sufletul copiilor din orașul 
Lipova și de pe Valea Mureșului.

Și pregătirile ce aduc bucurie încep încă…
4Încă din prima zi. Imediat după ce au ajuns 

la Lipova, reprezentanţii delegaţiei germane au 
început și în acest an, pregătirile pentru împărţi-

rea pachetelor, aduse din Germania pentru toţi 
copilașii din Lipova și din satele și comunele de 
pe Valea Mureșului. După ce pachetele au fost 
toate descărcate și pregătite, delegaţia germa-
nă alături de prietenii lor din Lipova, au plecat la 
drum, să împartă pachetele pregătite.

Multe pachete domnule primar?
4Mii! În total au fost împărţite câteva mii de 

pachete cu dulciuri și alte ajutoare, toate acestea 
fiind dedicate copiilor din grădiniţele, școlile și ca-
sele de copii din Lipova, precum și copiilor din sa-
tele și comunele de pe toată Valea Mureșului.

De când s-a statornicit această relație?
4Prietenia germano-română, dintre orașele 

Lipova și Saarland dăinuie de peste 25 de ani, 
prietenii germani aduc an de an, în prag de săr-
batoare zâmbetul pe chipul a sute de copii din 
orașul Lipova, dar, cum spuneam, și a celor din 
localităţile aflate pe Valea Mureșului. 

Cine este conducătorul german al acestei 
expediții a bucuriei ?

4Vizita delegaţiei din Saarland, este coor-
donată de domnul Willi Gehring și a devenit,  
în timp, una din cele  mai frumose tradiţii ale 
orașului Lipova, înainte de Sfânta Sărbătoare a 
Nașterii Domnului. Și doresc, cu acest prilej, să 
mulţumesc în mod special acestor prieteni din 
Germania, care de mai bine de douazeci de ani 
nu ne-au uitat și care aduc bucuria pe chipul 
unor copii care poate doar prin prisma lor zâm-
besc și ei de Crăciun. De asemenea, vreau să 
mulţumesc tuturor celor care ne-au încântat cu 
colindele lor - copiilor și tinerilor care formează  
„Ansamblul de cântece și dansuri populare Lipo-
vana”, coordonaţi de familia Ursulescu Florin și 
Valeria și domnului Adi Brîncoveanu.

O frumoasă prietenie.
4Da, pe lângă toate aceste lucruri minunate 

care au ajuns acolo unde trebuie, adică la copi-
lași, acţiunea derulată  a adus, ca în fiecare an și 
speranţa că această prietenie româno-germană, 
cu un scop atât de frumos la mijloc, cu o istorie 
atât de frumoasă va dăinui mulţi ani de acum 
înainte și  multe Sfinte Sărbători de Crăciun vor 
fi petrecute așa, în aceeași formulă, împreună, 
prietenii români și germani care formează acest 
minunat „Cerc de prietenie româno-german”.

Un gând pentru locuitorii orașului dumnea-
voastră acum, la început de an?

4Doresc ca Noul An să îi găsească fericiţi, cu 
sufletele pline de iubire și speranţă pe toţi locui-
torii orașului!

Doresc ca Noul An sã îi gãseascã fericiþi, cu sufletele pline de iubire ºi speranþã, pe toþi locuitorii oraºului!

 Dialog consemnat de 
Roxana FURDEAN

Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela POPESCU

Proiectul de reabilitare a opt străzi din oraşul Lipova evoluează de la o săptămână la alta

Conform proiectului, sunt prevăzute lu-
crări de reabilitare, asfaltare și amenaja-

re trotuare. Este vorba de străzi în pantă, străzi 
greu accesibile, străzi cu pavaj foarte vechi, 
care nu au fost asfaltate niciodată și ca urmare 
a introducerii rețelei de apă și canal din ultimii 
ani,  starea lor actuală este una precară. Odată 
cu finalizarea lucrărilor,  toate aceste străzi vor 
primi o imagine cu totul nouă, pe care accesul 
și circulația se va realiza în cele mai bune și 
moderne condiții.

„Mulțumim Bunului Dumnezeu pentru vre-

mea bună pe care o avem. Astfel am reușit, în 
plină luna decembrie, să turnăm asfaltul pe stra-
da 9 Mai și pe strada Ștefan cel Mare. În cazul 
în care, vremea ne va permite, după sărbatori-
le de iarnă vom continua cu celelalte 6 străzi 
cuprinse în acest proiect. Reamintesc că din 
acest pachet de străzi fac parte străzile: 9 Mai, 
Crucii, Cloșca, Horia, Miron Costin, Mărășești, 
Oituz și Ștefan cel Mare. Doamne Ajută!”, ne-a 
comunicat domnul Iosif Mircea Jichici, edilul 
orașului Lipova.

„Dumnezeu să ne dea înţelepciunea să readucem pacea şi bunăstarea între noi” 
Iosif Mircea JICHICI – Primarul Oraşului Lipova

La împlinirea a 101 de ani de la Marea Unire, 
Orașul Lipova a marcat Ziua Națională a Româ-

niei, prin ample manifestări culturale și religioase.

Dintre oficialitățile prezente la manifestări-
le organizate în Orașul Lipova, reprezentanți ai 
instituțiilor,  care au depus și coroane în cadrul 
manifestărilor, amintim: Iosif Mircea JICHICI 
- Primarul Orașului Lipova, Adrian ANTOCHE 
- reprezentantul Casei de Cultură a Orașului 
Lipova, reprezentanții ANCMRR (Asociația 
Națională a Cadrelor Militare în Rezervă și Retra-
gere Detașamentul Păuliș - Filiala Lipova), Cul-
tul Eroilor - Filiala Lipova, reprezentanții Ocoa-
lelor Silvice Lipova și Radna, structurile MAI 
-  reprezentanții Poliției și Jandarmeriei Orașului 
Lipova, reprezentanți ai Consiliului Local Lipova, 
reprezentanții partidelor politice, reprezentanți ai 

Liceului „Sever Bocu” Lipova - prof. Emanue-
la ANGHELUȘ și prof. Simona CONSTANTI-
NESCU  și reprezentanți ai altor instituții locale.

Slujbele religioase de pomenire și sfințire, de 
o mare încărcătură și valoare emoțională,  au fost 
oficiate de preoții din cadrul Bisericii Ortodoxe Li-
pova: Raul MOȚ și Alexandru NEICU. 

Cu acest prilej, domnul primar al orașului Lipo-
va, a conchis: „Astăzi, sărbătorim 101 de ani de la 
Marea Unire. Dumnezeu să ne dea înțelepciunea 
să readucem pacea și bunăstarea între noi, să ne 
dăm mâna pentru România de azi și pentru cea pe 
care o lăsăm urmașilor noștri. La mulți ani, Româ-
nia!”



6. ianuarie

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

 oaia de 
Giarmata

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

„Parcul de agrement este făcut pentru dumneavoastră - cetăţeni din Cerneteaz”
 Virgil BUNESCU - Primar al comunei Giarmata

Cu acest prilej, domnul Virgil Bunescu a de-
clarat:

„Parcul este un cadou de Crăciun făcut de pri-
mărie. Ne-am gândit să îl oferim în preajma săr-
bătorii Nașterii Domnului, fiindcă se potrivește. 
Cetățenii din Cerneteaz cunosc bine acest loc. 
Este o emblemă. Sigla satului ar fi această he-
raldică Arteză. La un moment dat, apa s-a oprit 
din curs. Sigur că Dumnezeu ne-a ajutat să găsim 
soluția să o repornim. Atunci m-am gândit că bine 
ar fi dacă împrejur ar fi amenajat locul așa cum 
ar trebui să fie într-o comunitate modernă, fiind-
că oamenii acestui loc merită să aibă lucruri fru-
moase în jurul lor. Am pornit această aventură cu 
ajutorul aparatului de specialitate de la primărie 
-investiții, achiziții publice și contabilitate. Unul 
dintre actorii importanți este Călin Deca, arhitec-
tul, un băiat foarte talentat. Împreună am dema-
rat câteva idei. Ne-am gândit și la suma de bani 
pe care o avem. Al doilea actor important este 
Corneluș. El a pus foarte mult suflet. Tot cu el, 
știți, că la 1 decembrie, am mai inaugurat parcul 
din cartierul Tineretului, tot de el făcut și a ieșit la 

fel de frumos. Acești doi oameni au făcut tot ceea 
ce vedeți aici. E un loc pentru copii unde se pot 
juca liberi, au mult teren, pot alerga în voie. Cen-
trul acestui loc este Arteza. Am încercat să îi dăm 
o formă atractivă, poate că în timp o să îi dăm un 
aspect și mai frumos”.  În anotimpul cald, acolo 
vor fi flori și multă verdeață, iar pe timpul nopții 
locul va fi luminat permanent. Vor mai fi montate 
foișoare, pentru ca cetățenii din localitate să poată 
face grătare duminică, în timpul liber și de sărbă-
toare. Toate amenajările nu au costat prea mult, 
dar au fost făcute cu mult suflet și dăruire, fiindcă 
au fost realizate pentru copii și pentru cetățenii 
din Cerneteaz în general. În apropiere, se poate 
face și un lac de agrement, dat fiind că este sursa 
de apă acolo, și chiar un patinoar iarna.”

Alte trei parcuri inaugurate

Amintim că, în 7 septembrie, Primăria Giarma-
ta a inaugurat un parc pentru copii – o construcție 
modernă cu multe facilități pentru distracția 
micuților – de aproape 1.000 metri pătrați. In-

augurarea a avut loc cu prilejul Rugii bănățene 
2019. Pe 1 decembrie, a mai fost inaugurat parcul 
din zona stadionului și domnul primar Virgil Bu-
nescu promite că va continua construcția de par-
curi, în comuna Giarmata:

„Am început timid cu parcul de la poliție. 
Am făcut și parcul Izvor și parcul Tineretului. 
Doamna Tiuch a început aici, la Cerneteaz. Ea a 
dat startul. Vom mai face în nordul comunei Gi-
armata, să mai găsim o zonă pentru un aseme-
nea proiect, unde să mai facem un loc de joacă 
pentru micuți, astfel încât să se bucure cât mai 
mulți copii. Este o bucurie extraordinară că am 
reușit să facem acest parc pentru copii. Până la 
urmă am izbândit. Vor urma și alte proiecte mari. 
Le doresc copiilor să se simtă bine în parcul lor. 
Investiția în parcul de agrement este făcută pentru 
dumneavoastră - cetățeni din Cerneteaz - cu su-
flet, dar avem o rugăminte: dacă vedeți pe cineva 
că face rău și distruge acest loc, să îl trageți de 
mânecă și să îl avertizați că nu face bine, iar dacă 
nu înțelege, vă rog să anunțați poliția”, a fost me-
sajul edilului Virgil Bunescu.

După ce, de Ziua Națională a României, pe 1 decembrie 2019, Primăria Giarmata a inaugurat un parc foarte frumos pentru copii, lângă 
stadion, iată că în 20 decembrie, domnul primar Virgil Bunescu a dorit să ofere un cadou copiilor și cetățenilor cu cinci zile înaintea Cră-

ciunului și a mai inaugurat un parc de agrement, acum în satul Cerneteaz, acesta având și cișmea în centru, la celebra Arteză.



7. ianuarie

 oaia de 
Remetea Mare

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

„Îmi doresc să finalizez, în acest an, marile proiecte începute”
Ilie GOLUBOV - Primar al comunei Remetea Mare

Am promis 
în rândul 

trecut că voi face o 
retrospectivă foto-
grafică a activității 
administrației locale 
a comunei Remetea 

Mare și, implicit, a primarului său, domnul Ilie 
Golubov. Mă țin de cuvânt, precum se vede, 
cu gândul la ceea ce, de foarte multe ori, îmi 
spune domnul primar: „Roxana, despre munca 
unui primar vorbesc realizările sale, proiectele 
sale, care odată realizate, sunt apreciate de oa-
menii pentru care au fost făcute. Îmi doresc să 

finalizez, în acest an, marile proiecte începute, 
urmând ca în cazul în care consătenii mei vor 
găsi de cuviință să mergem în continuare îm-
preună, să demarăm noi proiecte care să facă 
din comuna noastră o comună model în peisajul 
bănățean.”

Pagină realizată de Roxana FURDEAN



8. ianuarie

 oaia de 
Dumbrãviþa

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

„Urez tuturor locuitorilor comunei Dumbrăviţa, 
un an cu bucurii în familiile lor, cu sănătate şi cu linişte în suflet” 

Victor MALAC, Primar al comunei Dumbrăviţa

Luna decembrie 
a anului care a 

trecut a fost plină de 
evenimente frumoase, 
desfășurate în comuna 
Dumbrăvița, adevăra-
te sărbători ale spiritu-
lui care au culminat cu 
un excepțional „Festi-
val de Datini, Colinde 
și Obiceiuri de Iarnă” 
desfășurat în cadrul 

Sălii Polivalente din Dumbrăvița, manifestare ce 
a dat startul bucuriei prilejuite de Nașterea Mân-
tuitorului.

Evenimentul a fost organizat de Primăria și 
Consiliul Local al comunei Dumbrăvița, în par-
teneriat cu Consiliul Județean Timiș, ajungând  

la cea de-a VII-a ediție.
În acest an „Festivalul de Colinde” a 

adus în fața publicului spectator, Copiii de la 
Școala Gimnazială Dumbrăvița, Ansamblul 
„Dumbrăvițeana” din Dumbrăvița, județul 
Timiș, Ansamblul „Vlăstare prigorene” din Pri-
gor, județul Caraș-Severin, Ansamblul „Flori din 
din Bucovina” din Sadova, județul Suceava, pre-
cum și Ansamblul „Junii Becleanului” din Be-
clean, județul Brașov.

Urmând un bun obicei, organizatorii au avut 
grijă să fie prezenți pe scenă interpreţi de muzi-
că populară  din diverse zone folclorice, cum ar 
fi: Alexandra Chira din Sălaj, Silvia Timiș din 
Maramureș, Raluca Radu din Vaslui, Luciana Ene 
din Gorj, Ioan Surdu din Caraș-Severin și Cosmin 
Bîrlan din Mehedinți. Festivalul a fost prezentat de 
îndrăgita artistă Felicia Stoian, iar sala a fost arhi-

plină. Muzica, obiceiurile, tradiţiile, portul popu-
lar, urările rostite din suflet de artiștii protagoniști 
au adus veselie și au creat o atmosferă de basm, cu 
mulțumire sufletească și bucurie în inimile specta-
torilor prezenți.

Într-un moment de pauză artistică, am ținut să 
aflăm și opinia domnului primar, care ne-a spus: 
„Astfel de spectacole, atunci când sunt onorate 
de un public atât de numeros, aduc bucurie în 
sufletul organizatorilor. Sunt plăcut surprins de 
felul în care consătenii mei știu să răspundă unor 
astfel de momente magice. Și, pentru că stăm de 
vorbă în chiar mijlocul acestui moment, îmi face 
plăcere să adresez, prin intermediul acestui jur-
nal unic ca ținută grafică și conținut elegant, să 
urez, cum spuneam, tuturor locuitorilor comunei 
Dumbrăvița, un an cu bucurii în familiile lor, cu 
sănătate și cu liniște în suflet.”

Aduc mulţumiri domnului Constantin NICOLAE, pentru sprijinul acordat în realizarea acestei pagini - Roxana FURDEAN



9. ianuarie

 oaia 
de Mãureni

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

„Este nevoie de o grădiniţă nouă şi la Măureni, pentru care am făcut deja 
proiectarea” 

Brian FILIMON, Primar al comunei Măureni

În data de 12 
d e c e m b r i e 

2019 a avut loc recepția 
noii grădinițe din satul 
Șoșdea. Cu acest prilej,  
reprezentanți ai Inspec-
toratului Școlar Caraș-
Severin, ai Ministerului 
Educației, ai construc-
torului alături de dom-
nul profesor Brian Fili-
mon, primarul comunei 

noaste, au făcut recepția acestei lucrări.Valoarea 
inițială a proiectului a fost de aproximativ 900.000 
de lei, dar la final costurile lucrărilor s-au ridicat la 
peste 1.000.000 lei. Grădinița va fi dată în folosință 
odată cu începerea noului an școlar 2020-2021. 
Până atunci  se va avea în vedere achiziționarea 
unei centrale termice, amenajarea  spațiului de joa-

că și a curții grădiniței  dar și racordarea la utilități. 
Menționez că până în prezent Grădinița PN Șoșdea 
și-a desfășurat activitatea într-un spațiu al primă-
riei, mai exact locația fostei primării a satului 
Șoșdea, o clădire foarte veche și cu săli de gru-
pă foarte mici . Referitor la acest moment domnul 
primar a declarat, în exclusivitate pentru jurnalul 
interregional „Banatul”:

,,Nu poate fi decât o bucurie faptul că am 
ajuns la acest pas și la această finalitate. Am 
recepționat  o grădiniță modernă în satul Șoșdea, 
ridicată din temelii, finanțată cu ajutorul Minis-
terului Educației, căruia ne-am alăturat și noi, 
administrația locală contribuind, cu o cofinanțare 
ulterioară, care cuprinde centrala termică și o parte 
din curtea grădiniței. Țin să felicit cu acest prilej, 
constructorul, care și-a făcut treaba cu brio. Noi  
am supravegheat de aproape acestă lucrare și sper 
ca locuitorii satului Șoșdea și dacă este nevoie și 

cei din Măureni, să aprecieze  acestă lucrare foarte 
importantă pentru întreaga comunitate. Așa cum 
știm cu toții ,micuții au nevoie de condiții cât mai 
bune, iar pentru mine ca primar și, precum și pen-
tru conducerea  primăriei Măureni, învățământul 
este prioritar în dezvoltarea comunității noastre. 
Ca o paralelă, menționez că îmi doresc din tot su-
fletul și este nevoie de o grădiniță nouă și la Mău-
reni, pentru care am făcut deja proiectarea”.

Întrebat și despre drumul cel nou, deschis că-
tre Tormac, domnul primar a subliniat, încă o 
dată, importanța majoră a acestei artere rutiere 
spre județul Timiș, convins fiind că „dacă timpul 
va permite și colegii din Tormac vor definitiva cât 
de curând, partea lor de asfalt, locuitorii comunei  
Măureni și nu numai ei, îi vor cunoaște pe de-
plin utilitatea.” Cu privire la munca depusă pen-
tru finalizarea acestei lucrări, publicăm din arhiva 
redacției câteva imagini sugestive.

Pagină realizată de prof. Lucia MUŢULESCU



10. ianuarie

 oaia 
de Lugoj

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Francisc BOLDEA -  Primar al orașului Lugoj  

Despre domnul Fran-
cisc Boldea, un scrii-

tor spunea odată că „Fran-
cisc Boldea este plămădit 
din alchimie de poeme și 
ivit în lume din neam ales”. 
Iar eu am adăugat, după 
cea dintâi întâlnire cu dân-
sul, că domnul profesor - cu 
această titulatură este și azi 

întâmpinat dânsul în capitala gugulanilor al cărui 
Cetățean de Onoare este – Francisc Boldea este 
un  inginer cu epică de profesor, un profesor cu 
har de dascăl și un primar cu aură de gospodar 
neamț. Treceți, la pas prin orașul Lugoj și îi veți 
da dreptate acestui om care chiar crede că azi, Lu-
gojul ar trebui să fie capitala Țării Banatului. Nu, 
nu a spus asta în interviul pe care mi l-a acordat 
cu multă amabilitate – și pentru care îi mulțumesc 
acum și aici – dar am simțit cu fiecare privire a 
sa îndreptată spre fereastra biroului său, că, pa-
rafrazându-l pe marele Bocu, Lugojul este patria 
sa restrânsă.

 Domnule primar, omului Francisc Boldea, 
cum i s-a părut a fi anul 2019?

4Sper să fie un an mai rău decât anul 2020. 
Ceea ce mă face să cred că anul care începe va fi 
unul mai bun. Fără această speranţă, nu ar exista 
nici pofta de de a merge înainte.

Deși în anul care a trecut ați avut realizări 
demne de a fi consemnate în memoria colectivității 
lugojene.

4Este adevărat că s-au realizat multe lucruri 

în anul 2019, în municipiul Lugoj, dar a crescut 
considerabil răutatea, s-a mărit considerabil nu-
mărul celor care nu muncesc, dar critică orice, 
împuţinându-se numărul celor care văd, care pot 
să vadă partea plină a paharului. Norocul nostru îl 
reprezintă faptul că mai avem elite, că mai avem 
oameni, și nu puţini, care fac cinste orașului nos-
tru. Din păcate, nu întâlnim elite și în Parlamentul 
ţării și asta e grav. Foarte grav. Pentru că numai 
elitele pot împinge o societate înainte.

Din acest motiv, prețuiți, răsplătind anual valo-
rile lugojene?

4Se poate spune și așa. Iată și în acest an, 
m-am bucurat că am reușit să ţinem „Gala pre-
miilor lugojene”, ediţia a IX-a, în cadrul căreia, 
Marele Premiu și Trofeul „Josif Constantin Dră-
gan” a fost acordat Preasfinţitului Alexandru 
Mesian, episcopul Episcopiei Române Unite cu 
Roma, Greco-Catolică de Lugoj. Adică omului cel 
mai echilibrat dintre toţi, pe care l-am rugat în 
acel moment festiv, să se uite în patru părţi; în 
primul rând înapoi, pentru a vedea că misiunea 
primită de la Dumnezeu a fost înfăptuită de dân-
sul, apoi să privească în pământ, pentru a nu uita 
anii, să privească înainte pentru a găsi puterea 
de a ne păstori ani mulţi și să privească spre cer 
pentru a cere zile de la Dumnezeu, pentru ca 
echilibrul spiritual și moral să dăinuiască mereu 
în orașul Lugoj.

Uluitoare personalitate! I-am fost prezentată 
de Vasile Todi și am plecat profund impresionată 
de aura sa de iubire.

4Așa este, vezi, datorită acestui om, „Săp-

tămâna de Rugăciune”, o facem toţi împreună. 
Eu sunt ortodox, iar Preasfinţitului Alexandru 
Mesian greco-catolic, dar amândoi și toţi ceilalţi 
prezenţi, știm că avem un singur Dumnezeu.

Nu degeaba aici se află Drapelul European 
pentru Ecumenism!

4Adevărat. Nu cred că se întâmplă în multe 
locuri o astfel de armonie a cultelor religioase.

Cum tot rar se întâmplă să existe un oraș fără 
șomeri.

4Și asta este adevărat. Da, nu avem șomeri, 
avem transportul în comun gratuit, am terminat 
centura rutieră, avem autostrada Lugojului, am 
reabilitat teatrul, am reabilitat cinematograful 
orașului, am reabilitat piaţa, ștrandul, am asfal-
tat aproape 200 de străzi, am făcut ample lucrări 
la școlile și grădiniţele orașului, iar bisericilor, ca 
în fiecare an, le-am acordat tot sprijinul solici-
tat. Și l-am acordat, convins fiind că orașul are 
obligaţia de a păstra clădirile istorice în stare 
foarte bună, așa cum le-am primit. Clădiri imperi-
ale domnișoară...

Ați făcut mai mult, mult mai mult decât am eu 
spațiu să consemnez aici.

4Am făcut atât cât am putut eu să fac. Unii 
apreciază, alţii denigrează, fiecare după puterea 
lui de percepţie. Dar eu privindu-mă în oglindă, 
sunt mulţumit de munca mea depusă în slujba 
oamenilor din Lugoj. Vezi dumneata, ca pri-
mar nu poţi rezolva totul, dar ai obligaţia de a 
adăuga fapte frumoase la frumosul pe care l-ai 
moștenit. Nimeni, niciodată, prin munca lui, nu a 
reușit să mulţumească pe toată lumea.

Nimeni, niciodatã, prin munca lui, nu a reuºit sã mulþumeascã pe toatã lumea

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Constantin 
Ardelean din mu-

nicipiul Lugoj, ne întrea-
bă dacă se sancționează 
accesoriile din habitaclul 
mașinii? Domnule Arde-
lean, noile prevederi din 
Codul Rutier aduc amenzi 
importante. Șoferii români 
care sunt prinși că au lipite 
pe geamuri diverse acceso-

rii ce pot reduce vizibilitatea la volan riscă pena-
lizări de până la 3.000 de lei.

Legislația rutieră în vigoare stabileşte că „apli-
carea de afişe, reclame publicitare, înscrisuri sau 
accesorii pe parbriz, lunetă sau geamurile laterale 
care restrâng sau estompează vizibilitatea” repre-
zintă o contravenţie încadrată în clasa a IV-a de 
sancţiuni.

Clasa a IV-a de sancțiuni prevede aplicarea 
unei amenzi cuprinse între 9 şi 20 de puncte-
amendă. Ceea ce înseamnă că șoferii care apli-

că diverse obiecte pe suprafaţa geamurilor sau în 
dreptul acestora pot fi amendați cu sume cuprinse 
între 1.305 şi 2.900 de lei.

De asemenea, contravenție este și „aplicarea 
tratamentelor chimice sau a foliilor pe parbriz, 
lunetă sau pe geamurile laterale”, aceasta fiind 
sancționată cu amendă de până la 2.900 de lei. În 
acest caz, sunt acceptate doar tratamente şi folii 
omologate sau certificate de către Registrul Auto 
Român.

Sport

 O victorie pentru... optimi! 

În ultima lună a anului 2019, CSM Lugoj 
s-a calificat în optimile de finală ale Cupei 

Challenge la volei feminin, deşi a fost învinsă în 

deplasare de formaţia cehă Dukla Liberec, cu sco-
rul de 3-2 (26-28, 25-19, 25-22, 17-25, 15-12), în 
manşa a doua a şaisprezecimilor de finală.

CSM Lugoj, victorioasă în tur cu scorul de 3-0, 
s-a înclinat în manşa secundă după două ore şi 7 
minute de joc.

Nina Kocic a reuşit 19 puncte pentru formaţia 
lugojeană, Andreea Maria Petra a contribuit cu 17, 
iar Tamara Ignjic cu 13. De la Dukla s-au eviden- 
ţiat Eva Svobodova, cu 28 puncte, şi Lenka Ko-
houtova, cu 13 puncte.

Meciul a fost arbitrat de spaniolul Angel Rome-
ro Martinez şi de danezul Morten Engborg Klein.

În optimi, CSM Lugoj va înfrunta echipa turcă 
THY Istanbul, care a trecut de Ibsa CV CCO 7 Pal-
mas cu o dublă victorie (3-0 şi 3-0).

 Din albumul gratitudinii lugojene

 A IX-a ediţie a Galei Premiilor Lugojene. Marele Premiu şi Trofeul 
„Josif Constantin Drăgan” a fost înmânat  Preasfinţitului Alexandru Mesian, 
episcopul Episcopiei Române Unite cu Roma, Greco-Catolică de Lugoj, de către 

Francisc Boldea, primarul municipiului. Cu acest prilej, edilul a spus: 
„De 25 de ani avem onoarea să fim păstoriţi de cel mai echilibrat om care a fost 

pe aceste meleaguri, în ultimii ani – Prea Sfinţia Sa Alexandru Mesian”.
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Îl întâlnesc rar, me-
reu pe fugă împins de 

obligațiile de edil, dar atunci 
când acceptă să stăm de vor-
bă, marchez în agenda mea 
momente de desfătare sufle-
tească, pentru că acest bărbat 
aflat în puterea anilor, chiar 
atunci când se lasă stăpânit 
de un adânc pesimism, rămâ-

ne un spirit cu o sută de ochi. Un om pe care viața 
și înțelepciunea sa, l-au abonat numai la victorii.

Domnule primar, stând noi de vorbă în pri-
ma lună a anului, firesc este să vă întreb, cum 
apreciați, din punctul de vedere al edilului comu-
nei Bata, anul care a trecut?

4Domnișoară Roxana, anul care a trecut, 
anul 2019, a fost un an cu investiţii majore pentru 
comuna Bata și cele patru sate ale ei, cu serioase 
lucrări de infrastructură, spunând asta, mă refer 
la modernizări de străzi, subtraversări, fără a 
uita de la lucrările efectuate la Căminul Cultural. 
Din păcate, noi am fost afectaţi, după cum știi, 
de viitura din 10 iunie anul trecut, iar  calamita-
tea ne-a obligat să reabilităm două mari poduri 
a canalelor magistrale care colectează apa de la 
limita cu judeţul Timiș cu vărsare în Mureș. Lucru 
foarte important, mai ales prin faptul că în pre-
zent se lucrează la culoarul IV paneuropean pen-
tru calea ferată de mare viteză, care se face prin 
ridicarea nivelului la șase metri, ceea ce creează 
o perspectivă de zonă inundabilă, pentru că tre-
buie ţinut seama că apele care vin din ploi, fără a 
le aminti pe cele mai ameninţătoare, cele aduse 
de un Mureș revărsat, atunci când Dumnezeu se 
supără pe noi, pot produce adevărate dezastre.

De aici, domnule primar, importanța acestor 
lucrări la poduri...

4Exact, tocmai de aceea, cele două poduri 
mari, au fost reabilitate după un modern con-
cept, cu o amplă deschidere, capabilă de a pre-
lua apele odată cu decolmatarea cele două ca-
nale magistrale de care am vorbit.

Am dorit să începem dialogul nostru, dom-
nule primar, cu felicitările pe care vi le adresez, 

iată acum, de la toți cei pe care i-am intervievat 
în toamna anului trecut la acea excepțională ma-
nifestare cultural-cinegetică, cum o numea picto-
rul Mihai Olteanu, cu care vă confundați, dealtfel, 
pentru că dumneavoastră sunteți întemeietorul ei, 
anume „Festivalul Vânătorilor”.

4Mulţumesc tuturor. Acum, noi ne dovedim 
gazdă bună pentru multe manifestări cultura-
le, începând cu „Tabăra de creaţie de pictură”, 
„Ilustraţie de Carte”, „Cercetare Etnografică”, 
„Festivalul de muzică folk”, ori „Festivalul vâ-
nătorilor”, de care ai pomenit, dar, fără a uita 
că Marele Praznic al Nașterii Mântuitorului Ii-
sus Hristos fiul lui Dumnezeu, aduce și la noi, 
ca în alte locuri colindătorii, cei care vesteasc 
Nașterea Mântuitorului. Privind această mare 
sărbătoare a creștinătăţii, de curând împlinită, 
ţin să spun, pentru cititorii acestui frumos jurnal 
al Banatului, că la noi, dacă până acum primeam 
colindătorii la primărie, atunci când veneau de la 
preotul din Țela, primiţi fiind în sala de ședinţă a 
administraţiei, am constatat în timp că sala noas-
tră devine neîncăpătoare, motiv pentru care, am 
ales ca loc de primire al dragilor colindători, sala 
mare a Căminului Cultural, bucurându-ne de cân-
tecele sfinte alături de consătenii noștri.

Ați spus bine, «bucurie»...
4Păi Nașterea Mântuitorului este chiar o 

mare bucurie, colindele sunt dealtfel, încărcate 
cu veselie, dar vezi, vorbind de naștere, mă gân-
desc la destinul uman, la drumul, la traseul pe 
care îl parcurge fiinţa umană în drumul ei spre 
nefiinţă. Nu cunoaștem noi nici ziua, nici ceasul, 
nici clipa, dar știm că trecerea înseamnă să lași 
totul aici, unde pentru oarece vreme ai trudit.

Și ce rămâne domnule primar?
4Draga mea, după noi rămân faptele noas-

tre și mai rămâne bunul nume, dacă ai știut să-l 
porţi cu cinste, la copii. Mai rămân hainele în 
dulap, rămân cheile de la mașină și telefonul un-
deva pe o măsuţă, o folie de medicamente pe 
noptieră...

Plastică exprimare, dar tristă domnule primar.
4Fată dragă, tristă?
Da.

4Poate și pentru că nimeni nu a garantat ni-
ciodată că așa ceva s-ar putea să nu se întâmple. 
Momentul nu-l alegem noi, el este știut numai 
de Tatăl Ceresc. Știi, era un mare înţelept în satul 
meu, pe care îl poţi întâlni, în cartea soţiei mele, 
„Bade Ioane”, în personajul numit Eruditul.

Cum se numea în realitate?
4Traian Deac, omul care, cu ani în urmă, 

când eram mai tânăr, aveam treizeci și ceva de 
ani, mă sfătuia cu blajinitate să trăiesc viaţa mai 
molcomuţ, nu cu intensitatea cu care o trăiesc și 
azi și cu care o trăiam și atunci.

L-ați ascultat?
4Da, două trei zile, da, apoi mi-a trecut.
Îi păstrați o amintire frumoasă.
4Desigur. Trăim domnișoară, într-o perpetuă 

agitaţie care, din păcate, ne îndepărtează, fie și 
pentru scurt timp de părţile cu adevărat preţioase 
ale vieţii. Și când spun asta, pentru că veni vorba, 
vreau să exemplific cu o întâmplare petrecută în 
urmă cu zece ani; eu mă aflam la Pensiunea „La 
Bade Ioane” și mama mea la casa părintească și 
mama mi-a spus așa: „Ioane, duminică, după ce vii 
de la vânătoare, să vii să mănânci la mama un pui 
cu ceapă și ardei umpluţi așa cum îţi plac ţie.” Ei, 
eu fiind la vânătoare cu ortacii, am întârziat și nu 
m-am mai dus la mama. Și ce crezi?

Vă ascult.
4A venit, buna mea mamă, a doua zi, pe jos, 

să-mi aducă mâncarea promisă. Și nu m-a certat. 
Țin și acum minte glasul și rugămintea ei: „Ioane 
mamă, te-am așteptat să vii, să mai vorbim, să-
mi spui ce mai fac fetele tale și nepoatele mele 
Laura și Ioana.

4Pe jos, draga mea și avea atunci 86 de ani. 
Și trăiesc bucuria de a o avea și azi alături, ne-
maiuitând niciodată să mănânc atunci când mă 
cheamă mama.

Domnule primar m-ați emoționat. Nu cred că 
mai pot continua acest interviu, dar vă asigur că 
niciodată nu voi lipsi de la masă atunci când mă 
cheamă mama. Și vă promit că dacă într-o zi voi 
scrie și eu un roman, vă voi așeza în spiritul unui 
personaj pe care îl voi numi „Înțeleptul”.

4 Îţi mulţumesc, Roxana.

Dupã noi rãmân faptele noastre ºi mai rãmâne bunul nume, dacã ai ºtiut sã-l porþi cu cinste, la copii.
Ion MICURESCU - Primar al comunei Bata

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, 
noi răspundem

O. fidelă cititoare a jurnalului nostru, doamna Ana Hădan din satul Bulci 
comuna Bata, ar dori să afle cele mai noi modificări ale Codului Ruti-

er. Stimată doamnă, iată câteva dintre cele mai recente modificări ale Codului 
Rutier, care vor intra în vigoare din 2020:

- persoanele în vârstă care mai doresc să conducă pe drumurile din Româ-
nia vor fi obligate să facă mai des testul medical, pentru a constata dacă mai 
pot conduce sau nu pe drumurile publice;

- cei care suferă de afecțiuni cardiovasculare sau diabet zaharat și doresc 
obținerea unui permis de conducere, vor putea obține mai greu acest lucru;

- cei care sunt prinşi vorbind la telefon în timp ce se află la volan pot fi sancționați prin sus-
pendarea dreptului de a conduce pentru o perioadă de 30 de zile, precum şi amenzi de 2-3 puncte, 
cuprinse între 870 și 1.160 de lei, iar dacă din cauza folosirii telefonului mobil se încalcă o altă 
regulă de circulație, sancțiunea crește semnificativ la 4-5 puncte de amendă;

- din 1 iulie 2020, persoanele care vor să aibă carnet de conducere trebuie să aibă absolvite cel 
puțin 10 clase;

- punctul de amendă a fost plafonat la 145 de lei. Valoarea acestuia se calculează, conform 
legislației, în funcție de salariul minim brut pe țară. Valoarea unui punct de amendă este egală cu 
o zecime din salariul minim brut pe țară.

 Ne-am interesat pentru dumneavoastră

 De 1 ianuarie 2020, salariul de 
bază minim brut pe ţară a crescut

Începând cu data de 1 ianuarie 2020, 
salariul de bază minim brut pe ţară ga-

rantat în plată, prevăzut la art. 164 alin. (1) din 
Legea nr. 53/2003 - Codul muncii, republica-
tă, cu modificările şi completările ulterioare, se 
stabileşte în bani, fără a include sporuri şi alte 
adaosuri, la suma de 2.230 lei lunar, pentru un 
program normal de lucru în medie de 167,333 
ore pe lună, reprezentând 13,327 lei/oră.

Salariul minim pentru angajaţii care au ab-
solvit studii superioare rămâne la nivelul de 
2.350 de lei şi în 2020, pentru un program nor-
mal de lucru de 167,333 ore în medie pe lună, 
reprezentând 14,044 lei/oră, mai prevede pro-
iectul.

Jur. Aurel MIHUŢJur. Aurel MIHUŢ

Pagină coordonată de Roxana FURDEAN
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Pagină realizată de Roxana FURDEAN

„Eu cred că educaţia trebuie să fie pilonul principal pe care se sprijină orice om, 
pentru a nu deveni ridicol” 

Cristian DAVID - Primar al comunei Biled

La sfârșitul 
anului trecut, 

Primăria și Consiliul 
Local Biled au or-
ganizat tradiționalul 
„Festival de datini, 
colinde și obiceiuri 
de iarnă”, respec-
tând, totodată, și obi-
ceiul străbun de tăie-

re a porcului și de buna pregătire a produselor 

tradiționale, urmate de un frumos spectacol 
onorat de cunoscute ansambluri artistice. In-
vitat special la sărbătoarea de sfârșit de an a 
bilezenilor, a fost cunoscutul interpret de mu-
zică ușoară, Mihai Trăistariu.

Într-un moment de pauză, domnul primar 
Cristian David, mi-a spus: „Această zi, repre-
zintă  o întâlnire a consătenilor mei cu dati-
nile și cântecul strămoșesc. Mai mult decât 
atât, am reușit să aducem pe scena comunei 
noastre, un artist de mare bun simț, Mihai 

Trăistaru, un fost component al formației Va-
lahia. Mihai provine dintr-o familie de artiști. 
Tatăl său, Gheorghe Trăistariu, a fost pictor, 
iar mama sa, Natalia Trăistariu, a studiat me-
dicina și a cântat în tinerețe. Am menționat 
acest aspect, pentru că eu cred că educația tre-
buie să fie pilonul principal pe care se sprijină 
orice om, pentru a nu deveni ridicol.”

Dincolo de observația domnului primar, să 
lăsăm pozele să ne reamintească despre acea 
zi, atât de frumoasă.
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Pagină realizată de prof. Anca Luminiţa EFTENIE

Mesajul primarului
„Cu ocazia sărbătorilor de iarnă, urez tuturor românilor şi, în special, locuitorilor oraşului Deta, multe bucurii, belşug în case, tot ce vă este de 

folos să se realizeze şi nimic să nu vă înnoureze „cerul” senin al vieţii! Anul care vine să fie pentru voi o punte spre ceva mai bun, mai luminos, să 
vă dăruiască sănătate, că-i mai bună decât toate, pace în suflet şi prosperitate. La mulţi ani!” 

Primarul oraşului Deta, Petru Roman

Balul Bobocilor
ªi în acest an, elevii Liceului Tehnologic 

,,Sf. Nicolae” din Deta şi-au sărbătorit bo-
bocii. Astfel, după câteva luni de pregătire, spectaco-
lul mult aşteptat de şcolari a avut loc. În ritm de dans, 
cu probe surpriză şi  cu participarea inedită a lui Lino 
Golden, care a susţinut un show extraordinar, ado-
lescenţii şi-au ales reprezentanţii. Astfel,  prinţul este 
Negruţ Raul, prinţesa, Astrid Şamanţu, regele, Dra-
goş Malvin Alexandru, regina, Giurgiev Iadranca şi 
cea mai aşteptată titulatură a serii, cea de miss a fost 
acordată elevei Waltner Melisa, mister fiind ales ele-
vul Novac Cosmin. Alături de ei au fost diriginţii lor, 
dar şi reprezentanţii primăriei Deta, domnul primar, 
Petru Roman şi doamna viceprimar, Adina Matees-
cu, care susţin mereu activităţile culturale ale şcolii, 
dar şi părinţii acestora, sala de spectacole din Parcul 
Anton Kratzer fiind arhiplină.

Spectacol de Ziua Naţională a României

În data de 1 decembrie, a fost sărbătorită, 
la Deta, Ziua Naţională a României. În 

ciuda frigului, oamenii s-au adunat în faţa Monu-

mentului Eroilor din oraş  într-un ceremonial de 
înaltă solemnitate, pentru a depune coroane în cin-
stea celor ce şi-au dat viaţa pentru idealuri înalte, 
precum libertatea, dreptatea şi demnitate socială. 
Într-un discurs profund, rostit cu multă modestie şi 
nobleţe, domnul primar, Petru Roman a subliniat 
însemnătatea culturală a acestui moment istoric de 
o importanţă incontestabilă pentru ţara noastră. 

Mai apoi, conform tradiţiei, protopopul Ioan 
Prisăcean a oficiat Tedeumul, slujba de pomenire 
a celor căzuţi la datorie pentru apărarea patriei, iar 
Corul Mixt Românesc a interpreatat cântece speci-
fice evenimentului comemorativ. Sărbătoarea însă 
nu s-a oprit aici. În a doua parte a zilei, la Centrul 
Cultural Deta, a avut loc un spectacol multietnic de 
anvergură, cu dans, cântec şi voie bună, la sfârşitul 
căruia locuitorii oraşului s-au bucurat de mâncă-
ruri tradiţionale, specific româneşti şi de băuturi 
calde, precum ceiul sau vinul fiert.

Ovidiu IVANCEA,
directorul Centrului Cultural Deta

Spectacol de colinde
Cu ocazia sărbătorilor de iarnă, a avut loc 

spectacolul de colinde numit Cânt din suflet 
de român astăzi, în prag de Crăciun, organizat de 
Primăria din Deta, prin domnul primar Petru Roman, 
Consiliul Local Deta şi Centrul Cultural Deta. Spec-
tatorii au sărbătorit Naşterea Domnului prin cântec, 
joc şi voie bună, ascultând interpreţi cunoscuţi şi 
iubiţi în toată ţara, precum Maria Hurduzeu, Mari-
ana Şuşcă, Bebe Dragomir şi Gabi Zaharia, care a 
pregătit un moment deosebit alături de elevii de la 
Şcoala Populară de Artă din Reşiţa. Evenimentul a 
fost prezentat de îndrăgita interpretă Alina Trastău. 
Ei, i s-au alăturat, în evoluţii de excepţie,  micuţa 
Ana Cote, câştigătoarea Locului I la festivalul ,,Lada 
cu Zestre”, dar şi Tobaşii din Tomeşti, Corul Paro-
hiei Ortodoxe Criciova, respectiv Corala Ortodoxă 

,,Filaret Barbu” a Protopopiatului Lugoj dirijată de 
preot Cristian Cerbu. Ansamblul Centrului Cultural 
din Deta a pregătit un frumos tablou coregrafic sub 
coordonarea domnului director, Ovidiu Ivancea şi a 
domnului coregraf Cătălin Voitu. La sfârşit, domnul 
primar Petru Roman a transmis un mesaj de apre-
ciere tuturor organizatorilor: ,,Vreau să mulţumesc 
tuturor celor care s-au ocupat de acest spectacol, 
pentru modul deosebit prin care au ajuns la sufletele 
noastre, a fost un adevărat regal de colind şi de dans 
în seara asta. Vreau să mulţumesc şi colegilor mei 
primari din Tomeşti şi Criciova, care au venit cu ce 
au avut ei mai bun în comunele lor, să ne colinde 
în această seară, în mod special vreau să mulţumesc 
celor din Ansamblul Centrului Cultural din Deta, şti-
am că se pregătesc de vreo două săptămâni, dar  nu 
mă aşteptam să fie atât de frumos momentul lor, de 
fapt tot anul acesta a fost deosebit, au făcut lucruri 
bune. Sper să continue tot aşa şi credeţi-mă că bucu-
ria mea este mai mare pentru că suntem în sală atât 
de mulţi oameni şi că apreciem astfel de momente 
şi ne bucurăm împreună când avem astfel de oca-
zii. Este pentru prima dată când sala este plină şi vă 
mulţumesc mult pentru acest lucru.  Vă urez să vă 
petreceţi Crăciunul în pace, linişte şi bucurie, să aveţi 
un Crăciun luminat, alături de cei dragi, să aveţi casa 
plină, masa plină, seninătate în suflet, anul 2020 să 
vă aducă sănătate şi putere de muncă. Crăciun feri-
cit! La mulţi ani!”

Sărbătoarea pomului de Crăciun

Marţi, 24 decembrie, a avut loc în faţa Mu-
zeului oraşului Deta din Piaţa Pompierilor, 

Sărbătoarea pomului de Crăciun, eveniment tradi-
ţionl deja, organizat de Primăria oraşului Deta, Con-
siliul local şi Centrul Cultural Deta. Colindele, voia 
bună şi atmosfera de sărbătoare au fost asigurate în 
acest an de corurile din oraşul nostru: Corul Bisericii 
Ortodoxe Române din Opatiţa, Alaiul de Colindători 
al Ansamblului ,,Edelwais”, Grupul de Colindători 
al Bisericii Ortodoxe Sârbe din Deta, Grupul de Co-
lindători al Bulgarilor din Deta, Alaiul de colindători 
al Bisericii Pendicostale din Deta şi Corul Mixt Ro-
mânesc al Centrului Cultural Deta. Copiii însoţiţi de 
părinţi au ascultat colinde, s-au întâlnit cu Moş Cră-
ciun, cu Crăciuniţa şi spiriduşul buclucaş, au făcut 
poze şi s-au bucurat de cadorile primite.

Curiozităţi gramaticale
Pentru că Mult e dulce şi frumoasă/Limba ce-o vorbim, m-am gândit la realizarea unei scurte ru-

brici de particularităţi ortografice, care să vizeze o singură regulă, uşor de reţinut spre a ne ajuta 
să vorbim corect.

Astfel, în această lună, vă propun să vorbim despre scrierea cu ş şi j. Dacă cele două litere se găsesc 
la început, în rădăcina cuvântului, după ele se scrie a, astfel: şa, înşală, aşază, şale, jar, dojană. Dacă ş şi 
j se află la sfârşitul rădăcinii, după ele se scrie ea, aşa: greşeală, clujean, părtoşean, căptuşeală.

Mult noroc în exprimarea corectă!



14. ianuarie

 oaia de 
Topolovãþu Mare

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină pregătită de  Roxana FURDEAN

„Tuturor tinerilor din comuna mea dragă, cât şi părinţilor acestora, 
le doresc un an binecuvântat!” 

Ovidiu DOŢA, Primar al comunei Topolovăţu Mare

Dacă în luna 
august, a anu-

lui care a trecut, Gru-
pul Folcloric „GAPT 
Kuttolscheim”, Alsa-
cia a fost prezent cu un 
minunat spectacol fol-
cloric la Zilele Comu-
nei Topolovăţu Mare, 
la sfârșitul acestui an, 
a fost rândul Grupului 

Folcloric „Junii Iosifalăului” să fie prezent la 
sărbătoarea localităţii lor. Adevărați mesageri 
ai tradițiilor românești, tinerii din Iosifalău, 

conduși de inimosul Părinte Cosmin Chiroiu 
au încântat prin prestația lor artistică publicul 
spectator. De-a lungul turneului, copiii Iosifa-
lăului au susţinut un concert de colinzi la Bi-
serica Ortodoxă română din Landsberg pentru 
comunitatea românească de acolo, ca mai apoi, 
că colinde după sfânta liturghie, în faţa unui nu-
meros public, la Catedrala Mitropolitană Orto-
doxă din Nurnberg. „Jocul Caprei” interpretat 
în fața Bisericii a atras tinerilor artiști, aplauze 
meritate.

Reveniți acasă, în ziua de 27 decembrie, 
același minunat grup artistic, creat și condus 
de Părintele Cosmin Chiroiu, a onorat invitația 

Părintelui Paroh Valentin Goronea de la Paro-
hia Hunedoara Timișană din comuna Șagu, jud. 
Arad. De ce poartă satul acest nume? Pentru 
că satul Hunedoara Timișană, a fost înființat în 
anul 1925 prin colonizarea cu români aduși din 
18-19 sate din județul Hunedoara, pe moșia ex-
propiată a lui Alexandru Tagányi.

Ilustrăm cu frumoase imagini cele două de-
plasări ale Junilor Iosifalăului, consemnând, 
totodată, și urarea de început de an, a domnu-
lui profesor Ovidiu Doța, primarul comunei: 
„Tuturor tinerilor din comuna mea dragă, cât 
și părinților acestora, le doresc un an binecu-
vântat!”



15. ianuarie

 oaia de 
Victor Vlad Delamarina

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină coordonată de Roxana FURDEAN

„Unde sunt zăpezile de 
altădată?” se întreba într-un 
vers minunat François Villon 
în „Balada doamnelor de 
altădată”. Dacă poetul, în 
această poezie veche de cinci 
secole se întreabă unde sunt 
doamnele de altădată, a că-
ror frumusețe era cuceritoa-
re, eu chiar mă gândesc, în-

dreptându-mă spre comuna ce poartă numele unui 
alt poet, la zăpezile de odinioară, de care m-am 
bucurat atât de mult în vacanțele petrecute în casa 
bunicilor din Banatul meu de munte. În așteptarea 
răspunsului, care poate veni prin bunăvoința ano-
timpului, accept cu plăcere ceașca cu ceai cald 
oferită de domnul primar.

Domnule primar, cum se vede anul care a trecut 
din biroul primarului acestei comune?

4Eu zic că se vede, așa cum ar trebui să se 
vadă și din afară, adică mulţumitor din punc-
tul de vedere al muncii desfășurate. Și spun 
mulţumitor, pentru că de-a lungul anului, s-au 
ivit tot felul de piedici birocratice, de la diverse 

instituţii, care ne-au încetinit multe proiecte. 
Dar, și spun asta cu bucurie, în anul care a trecut 
au început să se vadă roadele muncii mele înce-
pută în anul 2016.

La ce vă referiți mai exact?
4Mă refer la contractele de finanţare de 

până azi. Iar acum, când stăm de vorbă, ne 
aflăm în faţa a patru proiecte cu contracte de 
finanţare, pentru care în 31 octombrie anul tre-
cut am semnat contractul de execuţie a lucrări-
lor. Unul din ele se referă la asfaltarea străzilor 
din Herendești și Petroasa Mare.

Și altul?
4Altul pentru care am semnat un contract 

de finanţare în valoare de 22.000.00...
La ce se referă această finanțare?
4Această finanţare se va folosi pentru dru-

mul dinte localităţile Victor Vlad Delamarina – 
Herendești, precum și pentru străzile aflate în 
PUZ-ul din Petroasa Mare și localitatea Visag. 
Toate aceste străzi se vor asfalta.

Mai aveți și alte proiecte pentru care există 
contracte de finanțare?

4Desigur. Un alt proiect pentru care am con-

tract de finanţare, vizează canalizarea din Hono-
rici – Pădureni – Visag.

Carevasăzică se anunță un an plin de proiecte 
împlinite.

4Da, se întrezărește un an 2020 în care se 
vor arăta roadele muncii din anii în care am pre-
gătit aceste proiecte.

Pe ce programe v-ați axat mai mult dezvoltarea 
proiectelor dumneavoastră?

4Pe PNDL, pe AFIR...
Domnule primar, dincolo de aceste proiecte 

majore pentru comuna dumneavoastră, nu pot să 
nu remarc faptul că sunteți un om extrem de iubit 
de tinerii comunei. Cum se explică această „pri-
ză”?

4Domnișoară Roxana, sentimentul prieteni-
ei nu îl am ,numai faţă de tinerii comunei, ci faţă 
de toţi locuitorii ei. Atunci când vezi în satul tău 
casa ta, toţi consătenii tăi trebuie să-ţi fie buni 
prieteni.

Domnule primar, vă mulțumesc pentru această 
întâlnire.

4Și eu îţi mulţumesc.

Sentimentul prieteniei nu îl am numai faþã de tinerii comunei, ci faþã de toþi locuitorii ei
Ioan Cristian CARDAȘ - Primarul comunei V.V. Delamarina

Transparenţa administrativă
S-au convoacat membrii 

Consiliului Local comu-
nal Victor Vlad Delamarina pen-
tru data de 21 NOIEMBRIE 2019, 
orele 12,00 în vederea participării la 
şedinţa ordinară a Consiliului Local 
Comunal Victor Vlad Delamarina, 

judeţul Timiş, care s-a desfăşurat în sala de şedinţe a 
Primăriei comunei Victor Vlad Delamarina cu următoarea 
ordine de zi:

1. Proiect de hotărâre privind instituirea de restricții 
de circulație cu limitare de tonaj, pe sectoarele de drumuri 
comunale și străzi din satele comunei Victor Vlad Dela-
marina.

2. Proiect de hotărâre privind privind anula-
rea Hotărărârilor de Consiliu nr. 22/18.08.2006 și nr. 
31/31.07.2007. 

3. Proiect de hotărâre privind  aprobarea acordării unui 
ajutor de urgenţă.

4. Proiect de hotărâre privind privind aprobarea 

acordării unor sume de bani, cu titlu de sprijin financiar  
Bisericii Ortodoxe Ucrainiene din Pădureni. 

5. Proiect de hotărâre privind  aprobarea proiectului 
de reţea şcolară  a unităţilor de învăţământ preuniversitar 
de pe raza comunei Victor Vlad Delamarina pentru anul 
şcolar 2020-2021.

6.  Proiect de hotărâre privind  aprobare vânzare loturi 
teren din PUZ „DEZVOLTARE ZONĂ LOCUINȚE ȘI 
FUNCȚIUNI COMPLEMENTARE”, comuna Victor 
Vlad Delamarina, sat Petroasa Mare.

7.  Proiect de hotărâre privind  aprobarea unor sume 
pentru acordarea de cadouri cu ocazia sărbătorilor de 
Crăciun pentru copiii de la școlile și grădinițele  din 
comună și pentru  grupurile de colindători.

8. Proiect de hotărâre privind rectificarea bugetului 
local pentru anul 2019.

9. Proiect de hotărâre privind stabilirea taxelor și im-
pozitelor pentru anul 2020.

10. Proiect de hotărâre privind stabilirea componen-
tei și a atributiilor  echipei mobile  pentru intervenţia de 

urgență în cazurile de violenţă domestică de la nivelul 
comunei Victor Vlad Delamarina.

11. Alegere președinte ședință.
12. Diverse.
La şedintă au fost convocați următorii consilieri:
1. BEJINARU VASILE                                                   
2. CUTH ANDREI                                      
3. DRILEA DĂNUŢ IOAN                  
4. HANCZIG ŞTEFAN                        
5. HODOBAŞ IOAN DORU                   
6. MILOŞ GHEORGHE PETRU       
7. MOISE CRISTIAN NICOLAE      
8. LEAUTĂ NINA GBRIELA               
9. SÂRBU IOAN                                  
10. PIESZ CAROL IOHAN                
11. SIMA IOAN                                                 
DELEGAT SĂTESC,TESLEVICI NELU

Primar
Ioan Cristian CARDAŞ

Transparenţa administrativă
S-au convocat membrii 

Consiliului Local comu-
nal Victor Vlad Delamarina pentru 
data de 16 decembrie  2019, orele 
12,00 în vederea participării la 
şedinţa ordinară a Consiliului Local 
Comunal Victor Vlad Delamarina, 
judeţul Timiş, care s-a desfăşurat în 
sala de şedinţe a Primăriei comunei 

Victor Vlad Delamarina şi a avut următoarea ordine de zi:
1. Proiect de hotărâre cu privire la aprobarea Regula-

mentului privind finanţarea de la bugetul local al Comunei 
Victor Vlad Delamarina a asociațiilor sportive de pe raza 
Comunei Victor Vlad Delamarina.

2. Proiect de hotărâre cu privire la aprobarea încheie-
rii unui contract de parteneriat cu Asociaţia Sportivă VHP 
Pădureni.

3. Proiect de hotărâre  privind aprobarea actualizarii 
Studiului de Fezabilitate aferent investiției ce are ca obiect 
„Înființare distribuție gaze naturale presiune redusă, în 
comuna Victor Vlad Delamarina și satele Honorici, Pini, 
Herendești și Petroasa Mare, inclusiv racord înaltă pre-
siune și S.R.M.P.”

4. Proiect de hotărâre  privind aprobarea întocmirii 
unui studiu de fezabilitate și contractarea de servicii de 
consultanță, în vederea realizării unui bazin de înot, prin 
PROGRAMUL NAȚIONAL DE CONSTRUCȚII DE 
INTERES PUBLIC SAU SOCIAL (PNCIPS).

5. Proiect de hotărâre  privind aprobarea contractu-
lui cu caracter multianual, ce are ca obiect „Servicii de 
deszăpezire în comuna Victor Vlad Delamarina”,  pentru 
perioada iarna 2019-2020.

6.  Proiect de hotărâre privind  aprobarea execuției 
bugetare la 30.11.2019.

7. Proiect de hotărâre privind  aprobarea tarifelor 
unice și a tarifelor distinct practicate de către RETIM 
ECOLOGIC SERVICE SRL în raport cu utilizatori iser-
viciului de salubrizare pentru activitatea de colectare și 
transport al deșeurilor municipal desfășurată în Zona 0 
a județuluiTimiș, în baza contractului de delegare prin 
concesiunea activității de colectare și transport a deșeurilor 
nr. 1746/22.09.2017.

8. Proiect de hotărâre rectificarea bugetului local pen-
tru anul 2019.

9. Proiect de hotărâre privind aprobarea contractării 
unui produs de finanțare, tip, credit punte, în vederea 
realizării investiției ce are ca obiect: „Realizare sistem de 
canalizare și stație de epurare în localitatea Visag și extin-
dere rețea canalizare în localitățile Pădureni și Honorici, 
comuna Victor Vlad Delamarina, județul Timiș”.

10. Proiect de hotărâre privind aprobarea contractării 
unui produs de finanțare, tip, credit punte, în vederea 
realizării investiției ce are ca obiect: „Modernizare DC 
135 și străzi în Localitățile Petroasa Mare și Visag, comu-
na Victor Vlad Delamarina, județul Timiș”.

11. Proiect de hotărâre privind aprobarea contractării 

unui produs de finanțare, tip, credit punte, în vederea 
realizării investiției ce are ca obiect: „Înființare distribuție 
gaze naturale, presiune redusă, în comuna Victor Vlad 
Delamarina și satele Honorici, Pini, Herendești și Petroasa 
Mare, inclusiv racord înaltă presiune și S.R.M.P”.

12. Proiect de hotărâre privind  aprobarea dezmembra-
rii  terenului inscris in CF nr 404681 Victor Vlad Delama-
rina,  nr. Cadastral Ps 1157/1, în două parcele.

13. Proiect de hotărâre privind  aprobarea dezmembra-
rii  terenului inscris in CF nr 404985 Victor Vlad Delama-
rina,  nr. Cadastral 404985, în trei parcele.  

14. Diverse.  
La şedintă au fost convocati următorii consilieri:
1. BEJINARU VASILE                                            
2. CUTH ANDREI                                            
3. DRILEA DĂNUŢ IOAN                                                                          
4. HANCZIG ŞTEFAN                           
5. HODOBAŞ IOAN DORU                   
6. MILOŞ GHEORGHE PETRU           
7. MOISE CRISTIAN NICOLAE         
8. LEAUTĂ NINA GBRIELA              
9. SÂRBU IOAN                                   
10. PIESZ CAROL IOHAN                  
11. SIMA IOAN                                                    
DELEGAT SĂTESC, TESLEVICI NELU    

Primar
Ioan Cristian CARDAŞ



16. ianuarie

 oaia 
de Vermeº

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Mulţumesc doamnei prof. Andreea Gerson pentru sprijinul acordat în realizarea acestei pagini / Roxana FURDEAN

„A fost un eveniment istoric pentru şcoala din Vermeş şi le doresc tuturor, 
la ceas jubiliar, sănătate şi mulţi ani fericiţi!”

Ion Iacob Damian, primar al comunei Vermeş

La 50 de ani după 
ce au ieșit de pe 

băncile Şcolii Genera-
le din Vermeș, foștii ei 
elevi au avut ocazia de 
a se revedea într-o zi 
târzie și frumoasă de 
sfârșit de an 2019.

A fost un eve-
niment încărcat de 
emoții, absolvenții 

de acum 50 de ani, cât și dascălii lor, care mai 
sunt, fiind primiți de actualii elevi și dascăli ai 
școlii gimnaziale în aplauze, prin intonarea im-
nului de stat şi a cântecului ,,Gaudeamus igi-
tur”. S-a mers la clasă, fiecare ocupând locul 

lui, așa cum o făceau odinioară...
Întrebat despre acest moment emoționant, 

domnul primar Ion Damian ne-a spus: „A fost 
un eveniment istoric pentru școala din Vermeș, 
și le doresc tuturor, la ceas jubiliar, sănătate și 
mulți ani fericiți! Această primă întâlnire de 50 
de ani de la absolvirea clasei a VIII-a, este o do-
vadă că la Vermeș frumusețea anilor de școală 
lasă amintiri profunde. Sperăm ca la anul să 
fim alături și de alte promoții care au absolvit 
școala de la Vermeș, și care apoi, luând cărările 
școlilor înalte de la oraș, au făcut și fac fală co-
munei noastre.”

Dintre cei 33 de absolvenți - 12 fete și 21 
băieți - au participat la eveniment următoare-
le 18 persoane: Albu Maria – Minescu, Bude 

Ioan – Părinte protopop la Timișoara, Buidoș 
Andrei, Cireșan Rodica – Petrescu, Ciumurel 
Petru, ing. Dragoescu Cornel, Giuca Ioan, di-
acon Jivan Pavel, înv. Lațcu Ioan, Lighezan 
Cornelia –Dragoescu, Lighezan Maria – Loga, 
Negrea Stela – Vulpescu, Nichta Iuliana Baum-
stark, Nichta Ștefan, Poszar Iuliana – Gillinger, 
Popescu Ana – Luminosu, Șest Maria – Toma, 
Țigla Iuliana.

Le-au mai fost alături dascălii: prof. Miloș 
Ioan, prof. Moise Doina și prof. Măruia Ana. 
S-a ținut un moment de reculegere în amintirea 
celor plecați dintre noi la ceruri.

O zi frumoasă cu lacrimi și emoții stârnite de 
bucuria revederii, o zi pe care am imortalizat-o 
fotografic, pentru ei și pentru arhiva comunei.



17. ianuarie

 oaia 
de Coºteiu

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

 Petru CAREBIA -  Primar al comunei Coșteiu

Început de ianuarie; 
apropiindu-mă de 

frumoasa comună Coșteiu, 
se zăresc acoperișurile 
caselor și, deasupra lor, 
fuioare de fum vinete și 
subțiri, iar odată cu ele își 
arată chipul viața de toate 
zilele cu nevoile și îndatori-
rile ei. La sediul primăriei, 

întâlnirea cu domnul primar este, ca întodeauna 
de când ne cunoaștem, prietenoasă.  

Domnule primar, ne revedem în primele zile 
ale acestui an, nu vă întreb despre proiectele, 
despre obiectivele pe care le pregătiți sau le aveți 
în derulare, pentru că abia a început anul, dar aș 
dori să știu cum s-a desfășurat activitatea dum-
neavoastră administrativă în luna care a trecut.

4Luna care a trecut, pretutindeni, nu nu-
mai în comuna noastră, este, de regulă, o lună 
extrem de bogată în evenimente. În acest sens, 
nici localitatea noastră nu a făcut excepţie. Dar 
strict administrativ vorbind, am aprobat în luna 
decembrie, la cererea contribuabililor, prelungi-

rea contractelor de închiriere a spaţiilor și tere-
nurilor proprietate publică a comunei Coșteiu...

Până când?
4Până în data de 31 decembrie 2020.
A existat o clauză, ca să spun așa, obligatorie 

pentru solicitanți?
4Da, a fost necesar ca fiecare solicitant să fi 

avut plata la zi a datoriilor. Și un alt lucru impor-
tant, cred eu, pentru latura ecologică a comu-
nei, îl reprezintă aprobarea tarifelor distincte 
pentru colectarea separată și transportul sepa-
rat al deșeurilor reziduale și pentru colectarea 
separată și transportul separat al deșeurilor 
reciclabile rezultate din tarifele unice actuale 
pe categorii de utilizatori pentru colectarea 
și transportul deșeurilor menajere și similare 
pentru utilizatorii serviciului și când spun asta 
mă refer la persoane fizice, persoane juridice 
private și persoane juridice publice – instituţii, 
autorităţi publice.

Țineți la curățenia comunei și asta se vede la 
tot pasul.

4Cine nu ţine la curăţenia localităţii în care 
locuiește și nu numai, nu ţine la curăţenia pro-

priei lui case.
Domnule primar, spuneați că luna decembrie 

este o lună bogată în evenimente.
4Exact.
Dar în daruri?
4Dincolo de darurile tradiţionale, am reușit 

să aprobăm, fapt care m-a bucurat foarte mult, 
un sprijin financiar important, de la bugetul lo-
cal al comunei, tuturor unităţilor de cult de pe 
raza comunei noastre, aparţinând cultelor reli-
gioase recunoscute în România.

Sunteți cunoscut ca un om apropiat de credință.
4Draga mea, Părintele Iustin Miron, spunea 

odată că prin credinţă poţi să întorci totul în 
favoarea ta. Răul vine numai din interior. Răul 
exterior nu poate să te afecteze decât dacă are 
corespondent din interior. Este bine, cred eu, 
să păstrăm mereu aproape în sufletul nostru, în 
mintea noastră, acest îndemn.

Alături de acest frumos sfat, v-aș ruga, în prag 
de nou an, să transmiteți consătenilor dumnea-
voastră un mesaj.

4O fac cu placere, dorindu-le tuturor con-
sătenilor mei, bucuria unui an binecuvântat!

Doresc tuturor consãtenilor mei, bucuria unui an binecuvântat!

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Marcel Iordache din comuna Coșteiu, se interesează, între-
bându-ne, despre numărul zilelor de sărbătoare legală din acest an. 

Îl informăm pe cititorul nostru, că potrivit Codului Muncii, în 2020, vom 
avea 15 zile de sărbătoare legală.

Ei bine, dintre acestea 11 se regăsesc în zile lucrătoare și patru, în wee-
kend, inclusiv sărbătorile care sunt mereu duminica, cum ar fi prima zi de 
Paște și Rusaliile.

Pe lângă cele doua menționate, într-o zi de sâmbătă va fi sărbătorită 
Adormirea Maicii Domnului, în 15 august, dar și a doua zi de Crăciun, în 
ziua de 26 decembrie.

În plus, ne vom bucura de câteva minivacanțe pentru că unele sărbători 
pică vineri sau luni. Astfel, vom avea trei zile libere de Ziua Unirii Principatelor Române, este 
vorba de 24 ianuarie - vineri, de 1 mai, tot vineri și de 1 iunie, care cade luni.

De asemenea, ne așteaptă și o minivacanță de patru zile pentru că Sfântul Andrei și Ziua 
Națională pică luni, respectiv marți.
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            Hotărâri 
            ale Consiliului Local

Transparenţa administrativă

Hotărârea nr. 88 din 12.12.2019,  
privind aprobarea documentației 
tehnice de alipire a 9 imobile te-
ren aparținând domeniului privat 

al comunei Coșteiu, în suprafață de 85.950 m.p.
Hotărârea nr. 89 din 12.12.2019, privind aproba-
rea indicatorilor tehnico-economici, revizuiți, ai 
investiției „Modernizare sistem de alimentare cu apă 
și extindere rețea de canalizare și stație de epurare în 
localitatea Coșteiu”.
Hotărârea nr. 90 din 12.12.2019, privind apro-
barea bugetului final al investiției „Modernizarea 
infrastructurii rutiere în comuna Coșteiu, finanțat în 
cadrul PNDL, prin contractul de finanțare nr. 4076 
din 11.12.2017.

Rubrica şcolii

 „Important este să nu te opreşti niciodată 
din a pune întrebări”

 Din albumul cu poze al comunei

Iulie 2019, numele grele ale muzicii folk, Mircea Vintilă, Daniel Julean, 
Maria Nicoleta Brola şi Victor Socaciu, prezente la „Zilele comunei Coşteiu”

Mi-am amintit îndemnul din titlu, aparținând lui Albert Einstein, când, 
la ieșirea din școala comunei Coșteiu, o elevă, recunoscându-mă, s-a 

desprins din joaca pauzei, întrebându-mă cum este corect: „ Un coleg de-al meu” 
sau „un coleg de-ai mei ”, „o colegă de-a mea” sau „o colegă de-ale mele”?

I-am răspuns: Cosmina dragă, așa am înțeles că se numește, structurile 
întrebării sunt formate dintr-un substantiv un coleg /o colegă determinat de 
un pronume posesiv ai mei, ale mele însoţit de prepoziţia de. Se face de multe 
ori greşeala de a acorda, la singular, articolul şi forma pronumelui posesiv cu 
substantivul determinat, rezultând construcţii de felul: un coleg de-al meu /
de-al tău etc., o colegă de-a mea / de-a ta etc., care sunt incorecte.

În astfel de contexte, prepoziţia de are sensul dintre, adică un coleg de = 
dintre ai mei /ai tăi etc., o colegă de = dintre ale mele /ale tale etc.

Prin urmare, singurele construcţii corecte sunt: un coleg de-ai mei / de-ai 
tăi etc., o colegă de-ale mele / de-ale tale etc., iar scrierea cu cratimă de-ai /
de-ale este justificată de necesitatea de a pronunţa mai rapid structura respec-
tivă, marcând rostirea într-o singură silabă a două părţi de vorbire diferite – 
prepoziţia de şi pronumele posesiv ai mei, ai tăi, ale mele, ale tale etc.

Nu sunt admise, evident, nici construcţiile de felul: un coleg dintre al meu, 
o colegă dintre a mea, care nu ar avea sens.
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 oaia 
de Birchiº

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan
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S-aud dubaşi, s-ar tot taragota...

Prezentă, în frumoasa comună Birchiș, la 
obiceiul colindatului feciorilor în ceată în 

Ajun de Crăciun, consemnez cu plăcere pentru ci-
titorii noștri din alte localități, că acest obicei este 
unul foarte vechi. „Ceata” care, aici se constituie 
şi azi, în postul Crăciunului, reprezintă o variantă 
locală de confrerie carpatică de tineret, cu adân-
ci rădăcini în vechile societăţi secrete masculine, 
dacice, germanice, despre care vorbeşte Mircea 
Eliade.

În ţinuturile din vestul României şi anume în 
comuna Birchiș, descoperim şi azi prezenţa cete-
lor de feciori. Ceata de feciori a fost atestată în-
tâia oară în Transilvania, în judeţul Alba, în anul 
1647, de către pastorul Andreas Mathesius din 
Cergăul Mic.

La Birchiș colindatul se face, din cele mai 
vechi timpuri, „cu duba şi cu muzica”, aici cea-
ta de colindători este cunoscută ca „ceata de du-
başi”. Obiceiul, atestat în zonă în secolul al XVI-
II-lea, a fost transmis din generaţie în generaţie şi 
şi-a păstrat până astăzi caracterul iniţiatic. Grupul 
este format dintr-un conducător, care, de la un 
sat la altul, se numeşte gazdă de dubaşi, vaivoda, 
căpitanul dubaşilor, sau căprari, unul „di colinzi” 
şi unul „di daruri”, o iapă sau gudă şi mai mulţi 
dubaşi, opt, ori 12, vârsta acestora oscilând între 
17 şi 21 ani.

Dreptul de a ocupa un loc mai central la casa 
gazdei colindate îl oferea vechimea în ceată. Noii 
intraţi stăteau pe lângă uşă. Căprarii se alegeau 
numai dintre dubaşii mai în vârstă, cu o anumită 
experienţă, iar Iapa era, de obicei, un fecior mai 
sărac. Îmbrăcămintea a fost şi ea multă vreme una 
îndătinată, cunoscută de întreaga comunitate şi 
anume portul de iarnă, de sărbătoare: cămaşă, lai-
băr, cioareci, coţobaică şi căciulă neagră de miel, 
la care se adăugau insemnele: podoabele de la că-
ciulă (fire, tricolor, pene de fazan şi flori de hâr-
tie) şi bâtele căprarilor. Azi feciorii îmbracă doar 
coţobaica şi căciula împodobită. Această căciulă 
împodobită, dubele şi faptul că umblă în grup îi 
separă de restul comunităţii. Dubele, făcute din 
piele de viţel, ori de oaie, sunt şi ele „împănate” 
cu „cipcere” şi cu verdeaţă (iederă).

Pe lângă muzică, în trecut, dubaşii din Birchiş 
și Ostrov, erau însoţiţi şi de „Ţurcă” şi de mas-
caţi. „Ţurca” era un fecior înalt, care dansa înco-
voiat. Masca era confecţionată din baticuri roşii 
de mătase. Feciorului i se vedeau doar picioarele 
şi ochii.

Scenariul colindatului, cu unele simplificări, 
este şi azi acelaşi.  În ziua de Ajun, dimineaţa, 
muzica şi grupul de feciori se adună la casa „va-
ivodului” sau a „gazdei de dubaşi” şi mai fac o 
repetiţie după care, la ora 16:00 pornesc prin sat.

Primul drum îl fac şi azi, ca odinioară, la pre-
ot. De la preot, se merge la primar, unde colinda-
tul începe cu

„Colinda primarului”, din care publicăm un 
fragment:

„Doi, roagă-se, roagă,
Domnule primari
Doi, roagă-se, roagă,
Juni colindători,
Pă iei să-i slobozi
În curtea dumitale.
Zău, că bine-ar stare!
Pă iei să-i slobozi
Cuina dumitale,
Zău, că bine-ar stare!
Masa-i dumitale,
Păharul de argint,
Zău, că bine-ar stare!
Cea mai veche colindă a cetelor din Birchiş şi 

Căpâlnaş, „Bogatu şi săracu” se cântă azi în co-
muna vecină Bata, pe textul de la Birchiş:

„Coborât-au Domnul Sfânt,
Hai leromi, Doamne, hai,
Domnul Sfânt, pe acest pământ (refren)
Coborât-au tot pe scară,
Scara sfântă şi de ceară,
Pe o zi de sărbătoare
Când răsare sfântul soare.”
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan
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 oaia de 
Fântânele

O zi monografică   

As t -
f e l 

s-ar putea 
numi fru-
moasa zi 
de 8 de-
c e m b r i e 
2019, zi 
în care co-

munitatea parohială din Fântânele, Arad, a 
trăit clipe de aleasă sărbătoare. Aceasta a fost 
prilejuită de popasul duhovnicesc săvârșit de 
Mitropolitul Banatului Ioan în această loca-
litate. Înaltpreasfinția Sa a fost întâmpinat de 
către Chiriarhul locului, Înaltpreasfințitul Pă-
rinte Timotei, Arhiepiscopul Aradului, de pri-
marul comunei domnul Nicolae Otlăcan și de 
președintele Uniunii Jurnaliștilor din Banatul 
Istoric, domnul Vasile Todi. La eveniment, au 
fost prezente oficialitățile locale și centrale: 

domnul Iustin Cionca, Președintele Consiliu-
lui Județean Arad, deputații Dorel Căprar și 
Adrian Todor, doamna Ramona Lile, Rectorul 
Universității ,,Aurel Vlaicu” din Arad.

Vizita înaltului oaspete, a fost pregătită de 
Biserica Ortodoxă, de Școala Gimnazială și de 
Primăria comunei Fântânele, împreună cu Biro-
ul Director al Uniunii Jurnaliștilor din Banatul 
Istoric, desfășurându-se sub semnul celei de-a 
X-a ediții a „Zilei Cinstirii”.

Cu acest prilej, au fost distinși preotul, 
învățătorul și primarul gospodar, în contextul 
Anului omagial 2019. Astfel, părintele Dan-  
Dorin Mândra a primit din partea Chiriarhului 
locului distincția de Iconom Stavrofor, domnu-
lui primar Emil-Nicolae Otlăcan, i-a înmânat un 
Hrisov de cinstire pentru sprijinul constant oferit 
Parohiei Fântânele, iar doamna învățătoare Ele-
na Otlăcan a primit din mâna Președintelui de 
Onoare al Uniunii Jurnaliștilor din Banatul Isto-

ric, Înaltpreasfințitul Părinte Mitropolit, cea mai 
înaltă distincție a Uniunii, Diploma de Excelență 
cu plachetă, pentru rodnica activitate la catedră 
în decursul a patruzeci de ani.

Evenimentul a fost unul istoric pentru Paro-
hia Fântânele, fiind prima vizită mitropolitană, 
care a încununat activitatea celor trei stâlpi ai 
comunității: preotul, dascălul și primarul gospo-
dar.

Adunați în biserică, casa sufletească a 
comunității, în postul Crăciunului, locuitorii 
comunei s-au bucurat de un minunat concert de 
colinde. Bucurie împărtășită și de cetele de co-
lindători atât din parohia gazdă, cât și de cei din 
Parohia Vladimirescu II și Aluniș. La final, Gru-
pul Psaltic ,,Sfântul Ioan Damaschin” a transmis 
emoția Praznicului prin colindele interpretate.

Vom reveni în edițiile viitoare cu impresii ale 
laureaților, dar, până atunci, vă poftesc să trăiți 
importanța acelei zile cu ajutorul imaginilor.
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IOAN 
Mitropolit al Banatului istoric

Publicăm, cu fiască dragoste, un amplu 
fragment din „Pastorală la Nașterea 

Domnului”, trimisă redacției noastre după 
ce ediția lunii decembrie a jurnalului 
interregional „Banatul” se afla la tipar, cu 
gândul frumos că dăruim tuturor cititorilor 
noștri, la început de an, un nou mesaj de 
înțelepciune și iubire semnat de Ioan cel 
Bun, Mitropolit al Banatului istoric.                                                                     

Iubiți frați și surori în Domnul,
Nașterea Domnului nostru Iisus Hristos 

este Praznicul bucuriei creștinești. Tatăl 
Ceresc le-a trimis păstorilor din împrejurimile 
Betleemului pe Îngerul Său, care le-a spus: 
„Iată, vă binevestesc vouă bucurie mare, care 
va fi pentru tot poporul. Că vi S-a născut 
azi Mântuitor, Care este Hristos Domnul, în 
cetatea lui David” (Luca 2, 10-11).

Prin Întruparea Sa, Hristos a venit să ne 
ridice de pe pământ la Cer, din întuneric la 
lumină, din moarte la viață. Hristos a venit 
spre înnoirea vieții omului căzut în păcat, 
după cum spune și Sfântul Apostol Pavel: 
„așa să umblăm și noi întru înnoirea vieții” 
(Romani 6, 4). La acest Praznic se întâlnesc: 
Cerul cu pământul, bucuria Tatălui Ceresc 
cu bucuria omului care aștepta un Mântuitor. 
Bucurie Îi facem și noi azi Tatălui Ceresc, 
dacă umblăm întru înnoirea vieții, adică 
împlinind Evanghelia pe care Fiul Său ne-a 
adus-o nouă aici, pe pământ. Este oare 
bucuros azi Dumnezeu Tatăl sau trist?! La 
această întrebare am putea să răspundem 
fiecare dintre noi, dacă în viața noastră am 
făcut faptele bucuriei sau ale tristeții.

Hristos vine și azi să Se nască în inimile 
noastre, căci a dorit să facă din noi casnici 
ai Săi (cf. Efeseni 2, 19) și să trăim în Casa 
Lui, în Sfânta Biserică întemeiată de El pe 
Cruce (cf. Faptele Apostolilor 20, 28). Casa 
lui Dumnezeu este sfântă și în ea trebuie să 
trăim în sfințenie și în bună rânduială. Ce 
mare cinste pentru om: chiar de aici, de pe 
pământ, i s-a dat harul de a trăi cu Dumnezeu 
în aceeași Casă, în Biserica Sa, care este 
pridvorul Cetății celei de Sus, a Ierusalimului 
Ceresc!

Precum vântul nu are tihnă, tot așa nu va 
avea tihnă pe pământ nici omul până când nu 
Îl va găsi pe Hristos.

Iubite frate creștine, trăiești tu azi în Casa 
lui Dumnezeu? Ferice va fi de omul care 
trăiește în Casă cu Dumnezeu! Biserica este 
Casa pâinii, pentru că prescura este elementul 
principal în actul Sfintei Liturghii. Țăranul 
român umplea „carul de stele” cu prescură și 
o trimitea Sfinților în lumea de dincolo.

Drept-măritori creștini,
La Praznicul de azi Îl vedem pe Dumnezeu 

Tatăl ținând în ale Sale brațe pe Fiul Său, 
pe Care ni L-a trimis ca dar, să ne ridice din 
lumea păcatului în care eram căzuți și să ne 
restaureze. Vedem pe fața Tatălui Ceresc 
bucuria dăruirii, arătându-ne cât de mult 
ne prețuiește și ne iubește. Lui Avraam i-a 
cerut să-l aducă jertfă pe Isaac, încercându-i 
credința, dar l-a oprit. Însă pe Fiul Său L-a 
trimis să Se jertfească pentru noi și nu L-a 
oprit, a lăsat să fie pironit pe Cruce. Durerea 
Crucii s-a prefăcut în bucuria iubirii. Și întru 
această bucurie ne-a cuprins Tatăl Ceresc și 
pe noi.

La Naștere Și-a întins brațele Tatăl, iar la 
Răstignire Și-a întins brațele Fiul. Brațele 
întinse ale Tatălui și ale Fiului sunt semnul 
iubirii desăvârșite a lui Dumnezeu față de 

om. Iubirea este merindea vieții. Tatăl Ceresc 
rămâne Părinte și față de fiii neascultători, căci 
iubirea Lui față de om nu s-a împuținat.

Hristos a luat trup omenesc în pântecele 
Fecioarei Maria, nu trup îngeresc. El a venit 
să restaureze și trupul și sufletul, adică omul 
în starea sa dihotomică, așa cum l-a creat pe 
Adam, bun, de la început. Ce a pus Dumnezeu 
așa de preț în această țărână din care l-a creat 
pe om de Și-a trimis Fiul să-l răscumpere?! 
Nu poate fi altceva decât o lacrimă de iubire. 
Atunci când l-a creat pe om, a pus în el lacrima 
iubirii Sale plină de bucurie sfântă. Dar tot El, 
Dumnezeu, a mai vărsat o lacrimă a iubirii 
Sale când L-a trimis pe Fiul să ne răscumpere 
din întunericul păcatului în care căzuse omul.

Dumnezeul  nostru  es te  Dumnezeul 
nesfârșitelor lacrimi de iubire care curg și 
azi pe chipul Său cel plin de lumină. Fața lui 
Dumnezeu este plină de lumină și de lacrimile 
iubirii Sale celei nemărginite.

Doamne, mai varsă o lacrimă a iubirii Tale 
și pentru noi, românii. Spală cu ea păcatul 
acestui neam, să putem intra cu toții în 
România cea de Sus a Împărăției Tale!

Iubiți fii duhovnicești,
În Vechiul Testament vedem cum profeții, 

oameni aleși de Dumnezeu, au propovăduit 
despre Întruparea Fiului lui Dumnezeu, au 
învățat poporul lui Israel cum să trăiască pe 
acest pământ, dar învățătură ca a lui Hristos 
nu a existat până atunci în lume. El a venit 

în chip smerit, dar și ca mare Învățător, Care 
n-a învățat de la alții, ci învățătura Sa era de 
la Sine. I-a învățat pe oameni cum să trăiască 
pentru a fi bine plăcuți lui Dumnezeu. Iisus 
Hristos Domnul a trăit aici, pe pământ așa 
cum ar vrea să trăim și noi azi. Și-a acoperit 
cuvântul prin fapte, cuvintele Sale s-au 
prefăcut în fapte. A spus: „Fiți milostivi” 
(Luca 6, 36), dar mai întâi El a fost milostiv 
cu cei aflați în necazuri, pe care i-a vindecat. 
Hristos a ascultat de Tatăl Ceresc, a ascultat 
de Fecioara Maria, Maica Sa cea după trup, 
iar față de oameni S-a purtat ca un frate. Iată, 
a venit Hristos să Se facă frate cu tine și cu 
mine. Îl cinstim noi astăzi ca pe un frate?

Hristos este Icoana vie pe care au cinstit-o 
sfinții și cei care cred azi în Evanghelia Sa. El 
a răspuns trufiei cu smerenie, în loc de ură, 
El i-a iubit chiar și pe cei care L-au răstignit.
Cain l-a ucis pe fratele său Abel, iar, pentru a 
ne despărți de acest păcat al uciderii de om, 
Hristos S-a lăsat ucis. Să luăm pildă de la El 
ca nimeni să nu-și mai ucidă fratele.

Iubiți frați și surori,
Azi se bucură toată lumea creștină pentru că 

Dumnezeu Și-a ținut făgăduința, trimițând pe 
Fiul Său în lume (cf. Facere 3, 15). Prăznuim 
azi Nașterea unui singur Om și Dumnezeu a 
toate, Hristos Domnul. Astăzi Cerul s-a unit 
cu pământul. La Nașterea Sa în Peștera din 
Betleem, îi vedem pe blânzii păstori și pe 

îngeri adunați sub semnul bucuriei. Păstorii, 
uimiți în fața tainei, îngerii, cântând: „Slavă 
întru cei de Sus lui Dumnezeu și pe pământ 
pace, între oameni bunăvoire!” (Luca 2, 14).

Miratu-s-au și îngerii văzând împlinirea 
cuvintelor rostite de Arhanghelul Gavriil 
către Fecioara Maria, în Nazaret. Hristos le-a 
dat pildă de smerenie și îngerilor, văzându-L 
pe Fiul lui Dumnezeu culcat în sărăcăcioasa 
iesle. Le-a arătat că a lăsat bucuria Cerului și 
a coborât în sărăcia pământului. Îngerii aduc 
mesajul Cerului către oameni: să trăiască în 
pace și întru bună voire.

Fericirea are chipul Pruncului Iisus.
Tatăl ni L-a dat pe Fiul Său ca Prunc în trup 

omenesc, să ne arate cum să trăim și noi ca 
pruncii, fără răutate, în nevinovăție. Să revenim 
la pruncia cea dintâi, nevinovăția. Pruncii nu 
se despart de părinții lor, sunt convinși că ei 
le pot oferi toate cele de care au nevoie în 
viață. Și noi ar trebuie să fim mereu conștienți 
ca pruncii că atârnăm de Dumnezeu. Cel ce 
nu atârnă de Părintele Ceresc cade în adâncul 
durerii. Dumnezeu dorește să dobândim 
neprihănirea pruncilor. A iubi ca un prunc și 
a asculta ca un prunc, iată, aceasta este icoana 
cea vie creată de Iconarul Dumnezeu.

Hristos Domnul, întrebat fiind de către 
ucenici cine este mai mare în Împărăția 
Cerurilor, a luat un prunc, l-a pus în mijlocul 
lor și a zis: „De nu vă veți întoarce și nu veți 
fi precum pruncii, nu veți intra în Împărăția 
cerurilor” (Matei 18, 3).

Hristos ne trimite și El la viața de pruncie, 
de neprihănire. Cum poți să dobândești iarăși 
pruncia, ne spune Însuși Hristos, zicând: „De 
nu se va naște cineva din apă și din Duh, nu 
va putea să intre în Împărăția lui Dumnezeu” 
(Ioan 3, 5). Odată născut din apă și din Duh 
trebuie să ajungi la starea bărbatului desăvârșit 
(cf. Efeseni 4, 13).

Iată cele două repere duhovnicești din 
viața omului: pruncie neprihănită și bărbat 
desăvârșit.

Pruncul Iisus, Fiul lui Dumnezeu Întrupat, 
rămâne pentru noi creștinii pildă de urmat în 
dreptate față de Tatăl Ceresc și față de semenii 
noștri: „Hristos Și-a pus sufletul Său pentru 
noi și noi datori suntem să ne punem sufletele 
pentru frați”(I Ioan 3, 16). Cumpătare și 
smerenie se cuvine să avem față de noi înșine, 
dreptate și iubire față de semenii noștri, evlavie 
și credință față de Dumnezeu.

Iubiților, ne ducem toți timpul la moară; să 
facem fiecare din viața noastră o prescură, pe 
care s-o punem pe altarul iubirii lui Hristos.

Iubiții mei fii duhovnicești,
Bunul Dumnezeu să vă poarte de grijă, să 

vă ocrotească pe toți și să vă învrednicească 
de bucuria Nașterii Fiului Său, Domnul nostru 
Iisus Hristos!

Bucurați-vă azi, așa cum s-au bucurat 
Fecioara Maria, îngerii și păstorii!

Să aveți parte de sănătate și să trăiți în pace, 
iubindu-vă și mângâindu-vă unii pe alții ca 
frați întru Hristos!

Harul Domnului nostru Iisus Hristos, 
dragostea lui Dumnezeu Tatăl și împărtășirea 
Sfântului Duh să fie cu voi cu toți!

Fericirea are chipul pruncului iisus


